
گزارش صبح امروز از وضعیت اجتماعی و سیاسی خشونت علیه زنان؛

کرونایی خشونت 
یک عضو هیئت علمی گروه علوم سیاسی دانشگاه فردوسی مطرح کرد:

  استفاده ابزاری از زنان  در فضای انتخابات

شماره 680 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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شمارش معکوس برای آغاز 
مجلس یازدهم شروع شده 
و بــه همان انــدازه جنب 
و جوشــی در طیف هــای 
دســت  به  برای  مختلــف 
آوردن کرســی ریاســت به 
راه افتــاده اســت و حالا این 
قدرت لابی است که این روزها 

خودنمایی می کند.
به نقل  امــروز  به گــزارش صبح 
اصولگرا  دعوای  دیگر  دعوا  خبرآنلاین، 
و اصلاح  طلب نیست حالا دیگر این »قدرتِ  
بیشــتر« اصولگرایانه است که راســت گرایان را به 
خودشــان مشــغول کرده اســت. »نواصولگرایان«، 
»پایداری«، »اصولگرایان ســنتی« و »اصولگرایان 
مستقل« اینها طیف هایی از جناح راست هستند که 
هرچه به آغاز مجلس یازدهم نزدیک تر می شــوند 
عطش شان برای کنار زدن رقیب خودی و نشستن 
بر اریکه های قدرت پارلمانی تندتر می شــود. در 
این میان بازار لابی ها و معاملات پشــت پرده 
هم کم نیســت. به هر حال۱۲ کرسی هیات 
رئیسه و ۱۵ کرســی ریاست کمیسیون های 
تخصصی آنقدر وسوســه کننده اســت که 
طیف هــای مختلف را پای میــز مذاکره 
بنشاند تا شــاید این غنایم آن طور که 

مــی دلشــان 

خواهد 
ن  میــا
د  خــو

تقســیم 
البته  کننــد 
اینکــه کــدام 
بــه  غنیمــت 
طیف  کدام  نماینده 
حکایتی  خودش  برسد 
اســت که حداقل تا امــروز مصالحه 
بر ســر آنها چندان هم کار ساده ای 

نبوده است.
سودای ریاست سرهنگِ 

اصولگرا
نه اینکه برایــش فرقی نکند به 
هر حال تاریخ و ســابقه نشان 
رئیس  به  علاقــه اش  می دهد 

شــدن آن هم رئیس قوه مجریه، حال و هوایــی دیگر دارد اما 
به قول معروف »گاهی نمی شــود، که نمی شود، که نمی شود« 
رئیس  جمهور شــدن هم برای قالیباف همین حکم را داشــت؛ 
ســه بار بخت و اقبالش را در انتخابات آزمود اما نشد که نشد؛ از 
آنجا اشتیاق برای ریاست تنها به خیابان پاستور ختم نمی شود در 
جریان یازدهمین انتخابات مجلس خودش را برای ریاســت قوه 
مقننه گرم کرد. رد صلاحیت ها و دلسردی مردم برای شرکت در 
انتخابات و البته غیبت علی لاریجانی در میان مدعیان ریاســت 
مجلس موجب شــد تا قالیباف بیشــتر از هر زمانی به این پست 
امیدوار شــود.اما کار از آنجا برای سرهنگ اصولگرا سخت تر شد 
کــه از آن یکه تازی های قبل از انتخابــات دیگر خبری نبود و 
حالا آنقدر مدعی برای کرسی ریاست پیدا شده است که ریاست 
قالیبــاف در هاله ای از ابهام قرار گرفته و هیچ بعید نیســت این 
کرســی از او دور شود.مسئله ریاســت مجلس این روزها برای 
قالیباف تنها رســیدن به یک پست نیســت بلکه می توان گفت 
موضوع برای او تبدیل به یک مسئله حیثیتی شده است و حاضر 

است هرکاری بکند تا بتواند راس نشین مجلس باشد.
قالیباف وقتی پایه های صندلی ریاســت مجلــس را زیرپایش 
لغزنده دیــد دایره لابی هایش را با نماینــدگان مجلس یازدهم 
بیشــتر کرد. از جلســات مجازی گرفته تا فعال شدن حامیانش 
برای همراه کردن تعداد بیشــتری از نمایندگان؛ اما موضوع باز 
هم به همین جا ختم نشد و از آنجا که قالیباف گفته بود »رئیس 
مجلس نشــوم به مجلس نمی آیم« حالا پا در رکاب ســفرهای 
استانی گذاشته است تا نظر مثبت نمایندگان شهرستان ها را هم 
جلب کند و شاید هم چون نتوانست رکورد بیشترین رای تهران 
را در طول تاریخ بزند عزم کرده تا رکورد بیشــتری رای ریاست 

مجلس را از آن خود کند.
به هرصورت در این روزها، ســودای قرار گرفتن در میان حلقه 
ســران قوا برای قالیباف چندان سهل و ساده نمی گذرد؛ هرچند 
هنــوز خطر پایداری ها و ریاســت آقاتهرانــی از رگ گردن به 
قالیباف نزدیک تر اســت اما حداقــل لابی هایش درباره علیرضا 
زاکانــی که او هم برای این کرســی خیز برداشــته بود جواب 
داد. زاکانی روز دوشــنبه ۱۵ اردیبهشــت در صفحه توئیتر خود 
نوشــت: » برای حفظ وحدت و انســجام نیروهــای انقلاب در 
مجلس یازدهم، اجرای  برنامه تحول را ان شــاء الله در همکاری 
و هماهنگــی با فرد فرد نمایندگان دنبال خواهم نمود.« قالیباف 
هم که از این موضوع حسابی سر ذوق آمده بود در پاسخ به این 
توئیت زاکانی می نویسد: »به لطف خدا این مجلس، مجلس کار، 
همکاری و برادری در حل مســائل مــردم خواهد بود.« او البته 
این روزها درگیر دوگانه ای دیگر شده است. حاجی بابایی که از 
گزینه های ریاست مجلس بود و یدطولایی در نمایندگی پارلمان 
دارد کم کم از پســتو بیرون آمده و حالا از رقبای جدی قالیباف 
شده است. رقیبی که به نظر می رسد قالیباف بعد از زاکانی باید 

تلاشش را بر منصرف کردن او متمرکز کند.

احمدی نژادی ها و رقابت با اصولگرایان
احمدی نژادی هــا و وزرای دولــت نهم و دهــم ازجمله افرادی 
هستند که در طول ۷ سال گذشته ضربه بیشتری از اصولگرایان 
خورده انــد چراکــه درطول این ســال ها انتقادهــای زیادی از 
هم جناحی های خود شنیدند و حالا بعید به نظر می رسد که حاضر 
باشند دلخوری های گذشته را فراموش کنند و به نفع اصولگرایان 
عقب بنشــینند. مصداق بارز این ادعا هم اعــلام کاندیداتوری 
فریدون عباسی رئیس ســازمان انرژی اتمی دولت احمدی نژاد 
بود. او حتی از برخی رایزنی ها و تعارف کردن ریاست کمیسیون 
ها به خودش برای عقب نشینی از کاندیداتوری خبر داده اما این 
پیــام قاطع را هم به اصولگرایان داده کــه با این ترفندها عقب 

نخواهد نشست.
اما فقط فریدون عباسی نبود که عزم برای ریاست داشت بلکه در 
جلسات پشت پرده، قرار است شمس الدین حسینی وزیر اقتصاد 
دولــت نهم و دهم پــا در این میدان بگــذارد. او که معتقد بود 
ریاست مجلس غنیمت جنگی نیست که میان افراد تقسیم شود 

گفت:» حتما برای ریاست مجلس کاندیدا می شوم«  
البته در حلقه وزرای دولت نهم و دهم همانطور که اشــاره شــد 
حمیدرضا حاجی بابایی فعلا در رأس تحلیل ها قرار گرفته است 
اما آنطور که از مراودات و تحرکات او برمی آید او حســاب خود 
را از یاران دولت ســابق جدا کرده و نشست و برخواست هایش 
بیشــتر با اصولگرایان اســت و درحال معامله برای کسب یک 
کرسی مهم از ریاست تا نواب رئیسی یا ریاست کمیسیون هایی 

مهم چون برنامه و بودجه یا اقتصاد است.
پایداری ها و دوراهی سهم و ریاست

هرجا که پای پایداری ها وســط می آید اختلاف هم به دنبال آن 
هست و معمولا هم وقتی سهم مناسبی دریافت کنند  میزان سر 
و صدا کردن ها را هم کاهش می دهند درســت مانند آنچه پیش 
از انتخابات رخ داد . آنها وقتی قرار بود اصولگرایان لیســت واحد 
ارائه کنند ســاز جدایی کوک کردند و تا لحظه آخر هم از حرف 
خود کوتاه نیامدند اما همینکه ســهم مورد نظرشان را گرفتند با 

لیست اصولگرایان هم موافقت کردند.
درباره ریاست هم بعید است پایداری به همین راحتی دستانش را 
بالا ببرد و کرسی ریاست را تقدیم نواصولگرایان یا اصولگرایان 
ســنتی بکند. هرچند یکی از گزینه های مورد حمایت آنها یعنی 
علیرضــا زاکانی اعــلام کرد که وارد گود رقابت برای کرســی 
ریاســت مجلس نمی شود اما هنوز سایه خطر مرتضی آقاتهرانی 

روی سر قالیبافی ها وجود دارد.
البته آقاتهرانی به عنــوان لابی من پایداری این را هم به خوبی 
می دانــد با لابی می تواند امتیاز خوبی به دســت بیاورد بنابراین 
جلســات اصولگرایان کــه گاهی با محور فراکســیون اکثریت 
تشکیل می شود و گاهی جلسه ای است هفت نفره برای تقسیم 

کرسی ها را ترک نمی کند.
از ســوی دیگر پایداری ها  اهرم »وزرای دولت احمدی نژاد« را 

هم در دســت دارند و با هم کاســه شــدن با آنها قدرت ریسک 
را برای طیف مقابلشــان  بیشــتر می کنند. از آنجا که این روزها 
زمزمه ریاســت علی نیکزاد وزیر مســکن احمدی نژاد و نماینده 
مورد حمایت پایداری به گوش می رســد بعید نیســت اگر سهم 
مورد نظرشــان را دریافت نکنند پرچم نیکزاد را برای ریاســت 

مجلس علم کنند.
موتلفه و معمای میرسلیم

مصطفی میرســلیم که در جریان دوازهمین انتخابات ریاســت 
جمهوری یکی از رقبای قالیبــاف بود این  روزها رقیبی جدی تر 
از انتخابات ریاســت جمهوری برای قالیباف محســوب می شود 
او حمایت اصولگرایان ســنتی را در پشــت ســر خــود دارد. از 
ســوی دیگر حزب موتلفه در مقابل شورای ائتلاف اصولگرایان 
نمی خواهد کوتاه بیاید و بــرای همین بادامچیان دبیرکل حزب 
موتلفه اعلام می کند:  »با ملاک قرار دادن برخی شاخص ها که 
بدان اشاره شد و به درخواست تعدادی از نمایندگان منتخب و نیز 
مذاکره با دیگر عناصر تاثیر گذار در تشــکیل و ترکیب مدیریت 
مجلس یازدهــم، حزب موتلفه اســلامی در جمع بندی به این 
نتیجه رســیده که گزینه اصلح و ارجح و مبتنی بر شاخص هایی 
که برخی از آنها گفته و تقدیم شد، برای ریاست مجلس یازدهم 

آقای مهندس سید مصطفی میرسلیم است.«
البته از آنجا که در جریان نشست ها و جلسات پشت پرده یکی از 
اعضای ثابت قدم، مصطفی میرسلیم است هیچ بعید نیست او نیز 
در مقابل گرفتن امتیازی مانند ریاســت مرکز پژوهش ها یا یک 

کمیسیون مهم دست از رقابت با قالیباف بردارد.
اقلیت تاثیرگذار

تعداد نمایندگان اصلاح طلب و مســتقل زیاد نیســت اما همین 
تعداد انگشت شمار می تواند کار را برای نواصولگرایان و حامیان 
قالیباف ســخت کنند هرچه باشــد اصرار آنها برای گزینه هایی 
مانند مســعود پزشــکیان می تواند خلا یک رای تعیین کننده را 
در سبد متقاضیان ریاست به جا بگذارد برای همین در معادلات 
اصولگرایــان به ویژه قالیباف و حاجی بابایــی این تعداد نادیده 
گرفته نشــدند تــا جایی که برخــی نمایندگان ماننــد نماینده 
گنبــدکاووس از تماس ها و لابی ها و جلســاتی می گوید که به 
منظور جلب نظر آنها برگزار می شــود. او می گوید:»ما نشســت 
هایی را بــه صورت مجمع با آقای قالیباف و آقای حاج بابایی و 
سایر دوستان داشته ایم و حضورا خدمت آنها رسیده ایم و حضور 

فعالانه هم داریم، به خصوص در زمینه تعامل و تبادل افکار.«
محســن زنگنه از دیگر نمایندگان مســتقل مجلس یازدهم نیز 
می گوید: »تقریبا تمامی نماینــدگان در جریان رایزنی ها برای 
انتخابات ریاست مجلس قرار دارند. البته بستگی هم دارد. برخی 
نمایندگان وزن بیشــتر و تاثیرگذاری بیشتری در استانشان و یا 
طیف حزبی شان دارند، قطعا آنها بیشتر درگیر این قضایا-رایزنی 
ها برای ریاســت مجلس، صندلی های هیات رئیســه و ریاست 

کمیسیون ها- هستند.«

همه به دنبال رأی اقلیت مجلس

قالیباف و دوراهی پایداری ها
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خ طرح اصلاح قانون انتخابات مورد تایید 
شورای نگهبان قرار نمی گیرد

یک فعال سیاســی اصولگرا گفت: هر مجلســی حداقل یــک اصلاحیه برای قانون 
انتخابات مصوب کرده اما ما نیازمند یک قانون جامع جدید هستیم.

به گزارش ایسنا، محمدجواد آرین منش درباره اصلاحات متعدد قانون انتخابات اظهار 
کرد:  یکی از موارد مهم اختلاف نظر در انتخابات، نقش شورای نگهبان در تایید یا رد 
صلاحیت ها بوده به طوری که شاهدیم افرادی در یک مرحله تایید و در مرحله دیگر 
رد می شــوند یا افرادی که نماینده مجلس هستند درحالی که تغییری در شرایطشان 

رخ نداده، رد صلاحیت می شوند.
این فعال سیاســی اصولگرا خاطرنشان کرد: لازم است به شفافیت این عملکرد دقت 
بیشتری شود. برای اینکه تکلیف انتخابات در کشور روشن شود، رهبر انقلاب دو سال 
پیش سیاست های کلی انتخابات را به سران قوا اعلام کردند. یکی از محورهای مورد 
تاکید در این سیاست ها عدالت انتخاباتی یعنی برقراری عدالت در انتخابات، تبلیغات 
و شایســته گزینی بود. ضرورت شفافیت عملکرد شورای نگهبان هم همواره از نکات 
مورد تایید رهبری بوده است. وی ادامه داد: ما یک قانون انتخابات داریم که همواره 
هر مجلســی، حداقل یک اصلاحیه برای آن مصوب کرده اما ما نیازمند قانون جامع 
انتخابات هســتیم، هیچگاه تا به حال مجموعه پیشنهادات و اصلاحات منجر به یک 
قانون جامع نشــده است. این طرح جدید هم اصلاحاتی است که به بخشی از قانون 

انتخابات قبلی وارد شده است.
نماینده پیشین مشــهد و کلات در مجلس شورای اسلامی درباره تاثیر این طرح بر  
کیفیت نظارت شورای نگهبان بیان کرد: شورای نگهبان قاعدتا باید نظارت خود را از 
ابتدا تا انتهای مراحل انتخابات داشته باشد اما شاخص ها و معیارهای آن باید به طور 
کامل روشن و مشخص باشد تا ابهامات موجود برطرف شود. نمایندگان در این طرح 
به دنبال روشــن شدن این ابهامات هســتند اما از آنجایی که این طرح ممکن است 
برخی اختیارات شــورای نگهبان را محدود کند احتمالا این شورا آن را تایید نخواهد 
کرد که این امر یک دور باطل را رقم می زند.وی درباره واگذاری بررسی التزام عملی 
به اســلام به حکم دادگاه صالحه اظهار کرد: عمده بررسی ها، در هیئت های اجرایی 
بر مبنای گزارشــات نیروی انتظامی، وزارت اطلاعات، وزارت دادگستری و سازمان 
ثبت احوال صورت می گیرد اما این بررســی ها مقدماتی است و شورای نگهبان این 
حق را برای خود می داند تا با بررسی های محلی و تشخیص صلاحیت ها، نظرات این 
هیئت ها را بپذیرد یا نه. در این طرح فقط نظر هیئت اجرایی برای این بررسی کفایت 
می کند و این حتما مورد پذیرش شورای نگهبان نیست. این یک دور باطل است که 
شما اختیارات شورای نگهبان را در مجلس کاهش دهید، زیرا این مورد تایید شورای 
نگهبــان قرار نمی گیرد و به همان نقطه قبلی بازمیگردیم. با اصرار مجلس این طرح 
به مجمع تشخیص می رود که آن هم روندی بسیار طولانی است. بنابراین به نظر من 
بهترین کار این است که تمام نهادهای موثر در امر انتخابات با هم برای ایجاد قانون 
جامع انتخابات همکاری کنند.این نماینده پیشین مجلس درخصوص حذف دادستان 
از هیئت های اجرایی بیان کرد: حضور دادســتان در هیئت اجرایی بســیار موثر است 
زیرا بسیاری از ابهامات را بررسی های سریع، رفع می کند و حضور بسیار مثبتی دارد. 
دادســتان نیز مانند ســایرین همان یک رای را دارد و به نظرم این حضور باید تداوم 
داشــته باشــد.آرین منش تصریح کرد: من معتقدم قانون انتخابات نیازمند اصلاحات 
اساسی است اما این اصلاحات اساسی با یک طرح عجولانه در مجلسی که روزهای 
پایانی خود را می گذراند به نتیجه نمی رسد. همچنین به نظر من آن چیزی که مغایر 

قانون اساسی باشد در مجلس به هیچ جا نخواهد رسید .

تهدید در برابر تهدید
شمخانی: در صورت تداوم تحریم های تسلیحاتی، پیکر کم جان برجام به مرگ ابدی خواهد رفت

دبیر  شــمخانی،  علی 
شــورای عالی امنیت 
روز یکشــنبه  ملــی 
)سوم  اردیبهشت   14
مــه( در توئیتی تهدید 
کــرد؛ در صورت تداوم 
تسلیحاتی  تحریم های 
»پیکر کم جــان برجام 
ابدی« خواهد  به مرگ 
»پیکر  نوشت:  او  رفت. 
کم جان برجــام با دور 
زدن قطعنامه 2231 و تــداوم غیرقانونی 
تحریم تســلیحاتی ایران بــه مرگ ابدی 
خواهــد رفت. ویروس تحریــم، ابزار کاخ 
ســفید برای بقای هژمونــی رو به افول 
آمریکا اســت. اروپا کدام ســو ایســتاده؛ 
»حفــظ آبرو و تقویــت چندجانبه گرایی« 
یا »پذیــرش مجدد تحقیــر و کمک به 

یکجانبه گرایی«؟«
بــر اســاس توافــق هســته ای برجام، 
تحریم هــای تســلیحاتی ســازمان ملل 
علیه ایــران در 27 مهر )18 اکتبر( خاتمه 
می یابند. مایک پمپئو، وزیر خارجه آمریکا 
در این رابطه اعلام کرده است که آمریکا 
حتی با پایان گرفتن تحریم های ســازمان 
ملل به ایــران اجازه نخواهد داد ســلاح 
بخرد. حسن روحانی، رئیس جمهوری در 
آبان سال گذشته گفته بود: »با ادامه برجام 
ســال آینده ما به یک هدف بسیار بزرگ 
سیاسی و دفاعی و امنیتی دست می یابیم. 
سال هاست خرید و فروش سلاح از سوی 
ایران ممنوع است؛ طبق توافق و قطعنامه 
2231 سال آینده تحریم تسلیحاتی ایران 
برداشته خواهد شــد و ایران هم می تواند 

سلاح بخرد و هم بفروشد.«
آمریکا اکنون تلاش می کند مانع برداشته 
شدن تحریم های تســلیحاتی ایران شود. 
در مقابل مقامات ایرانی سناریو هایی برای 
مقابله با این اقدام مطرح می کنند، مواردی 
همچــون خروج کامــل از برجــام، اجرا 
نکــردن پروتکل الحاقی و خروج از پیمان 
 .)NPT( منع گسترش سلاح های هسته ای
تجربه ثابت کرده اســت که ایران در واقع 
تحــرکات زورگویانه را بدون عکس العمل 
نمی گذارد. در رابطه با برجام وقتی آمریکا 
خارج شــد ایران امیدوار بــه اروپا، چین و 
روســیه بود. چین و روسیه کمک هایی به 
ایران کردند، اما اروپایی ها با ارائه سازوکار 
مالی و اینســتکس یکی دو ســال گفتگو 
کردند، امــا نهایتا ایران متوجه شــد که 
اینســتکس هم نتیجه بخش نیست و کار 
اساســی انجام نمی دهد؛ بنابراین پنج فاز 

کاهش تعهدات برجامی خود را عملی کرد 
که باعث شوکه شــدن کشور های غربی 
شد. اروپایی ها پس از اقدام جسورانه ایران 
به نحوی در رسانه ها بحث مکانیسم ماشه 
را مطــرح کردند. پس از طرح مکانیســم 
ماشــه، ایران اعلام کرد که عکس العمل 
نشــان می دهد که واکنش ایــران باعث 
عقب نشــینی اروپایی ها شد. آن ها اعلام 
کردند که ما فقط می خواستیم گفت وگویی 
انجام دهیم و نهایتا به این نتیجه رسیدند 
تــا انتخابات ریاســت جمهــوری آمریکا 
برای اینکه ترامپ از شــرایط به نفع خود 
استفاده تبلیغاتی نکند، موضوع را به حالت 
تعلیــق درآورند. اروپایی ها امیــد دارند با 
تغییر رئیس جمهــور در آمریکا، ایران به 
حالت قبل برگــردد و دولت جدید ایالات 
متحــده هم به برجام برگــردد و تا حدود 
شود.  برداشــته  ایران  تحریم های  زیادی 
ادامه تحریم های  آمریکایی ها طــرح  اگر 
تســلیحاتی ایــران را به شــورای امنیت 
ســازمان ملل ببرنــد و اروپایی ها حمایت 
کنند، طبیعی است که ایران واکنش نشان 
دهد. دبیر شــورای عالی امنیت ملی بحث 
خروج از برجام توســط ایــران را در این 
حالت مطرح کرده است، نظر دیگری هم 
وجود دارد کــه ایران باید تحرک تندتری 
نشان دهد و آن هم خروج از NPT است. 
از طرف دیگر ما بایــد به این نکته توجه 
داشته باشیم که روسیه و چین هم در این 
باره نقش مهمــی دارند. اخیرا روابط چین 

و آمریکا در شــرایط بحرانــی قرار گرفته 
است و پیش بینی می شود تنش ها شدید تر 
هم شــود. ممکن است چینی ها و روس ها 
طرح تحریم تسلیحاتی ایران را در شورای 
امنیت ســازمان ملل وتو کنند. لذا به نظر 
نمی رســد که آمریکا در قالــب برجام و 
قطعنامه 2231 بتواند کاری از پیش ببرد. 
آمریکا یک راه دیگــر دارد، همانطور که 
جوزپ بورل رئیس سیاســت خارجی اروپا 
گفته اروپا در قالب برجام و قطعنامه 2231 
با تمدیــد تحریم های تســلیحاتی ایران 
مخالف اســت، اما ممکن اســت آمریکا 
در قالــب دیگری بدون ارتبــاط با برجام 
تقاضای تحریم تسلیحاتی ایران را مطرح 
کند. در این مورد ممکن است اروپا کوتاه 
بیاید، شاید کشــورهای اروپایی در قالب 
برجــام مخالفت کنند، امــا مجزا از برجام 
با طرح آمریــکا موافقت می کنند. با توجه 
به اینکه رئیس شــورای امنیت ســازمان 
ملل مخالف طرح مســئله در شورا است، 
اروپا هم موافق نیســت در قالب برجام و 
قطعنامه 2231 تحریم تســلیحاتی ایران 
را تمدیــد کند. چینی ها هم با آمریکا دچار 
اختلافات شــدید هســتند. احتمال بسیار 
بالایی می  رود که یا یکی از کشــور های 
روسیه و چین و یا هردوی آن ها قطعنامه 
علیــه ایران را وتو  کنند. اگر اتفاق خاصی 
نیفتــد آمریکایی هــا نمی تواننــد تحریم 
تسلیحاتی ایران را تصویب کنند. اما ایران 
به این مســئله توجه می کنــد که طرف 
مقابل چقــدر از تعهــدات را کم می کند، 

ایران هم به مــوازات آن ها عمل می کند. 
غربی ها برای ســومین بار اســت که به 
برجام لطمه می زنند، بار اول آمریکا خارج 
شد، بار دوم اروپا به تعهدات اقتصادی اش 
عمــل نکرد حالا در مرحله ســوم آمریکا 
طرح تحریم تسلیحاتی را مطرح کرده که 
اگر اروپا همراهی کند دیگر برجامی باقی 
نمی ماند، طبیعی اســت که ایران از برجام 
خارج می شــود، یکی دیگر از اقداماتی که 
می تواند انجام دهد خروج از NPT اســت، 
ممکن اســت مجلس این را تصویب کند. 
باید دید که شدت عمل طرف مقابل چقدر 
است، هر چه شدت عمل بیشتر باشد ایران 
هــم واکنش محکم تری خواهد داشــت. 
هدف آمریکا صرفا این نیســت که تحریم 
تســلیحاتی ایران را تمدیــد کند. ایالات 
متحده به دنبال آن است که با طرح مسئله 
در شــورای امنیت، فضایی برای مذاکرات 
بــاز کند. آن هــا به دنبال تــداوم تحریم 
تسلیحاتی هستند و در عوض آن احتمالا 
امتیازات کوچک اقتصادی به ایران بدهند، 
امتیازاتــی همچون اجازه خرید نفت ایران 
توســط برخی کشــورها. از طــرف دیگر 
آمریکا تصــور می کند با طرح این مباحث 
گفت وگو هایــی میان این کشــور و ایران 
صورت بگیرد تا در نهایت این گفت وگو ها 
به عنوان دستاورد سیاست خارجی ترامپ 
ریاســت جمهوری  انتخابات  آســتانه  در 
این کشور مطرح شــود. باید این نکته را 
در نظر داشــت که ترامپ در دوران کرونا 
با چالش های زیادی روبه رو شــده است. 

برگ برنده او یعنــی نرخ بیکاری در حال 
سوختن است و شــیوع کرونا باعث بیکار 
شــدن حدود 30 میلیون نفر در این کشور 
شده اســت. از طرف دیگر ترامپ در هیچ 
بخشی از سیاست خارجی خود موفق نبوده 
اســت. امیدش به کره شــمالی بود که آن 
هم رهبر کره شــمالی با حضور و غیابش 
با ترامپ بازی می کند، روشــن است این 
بازی هم کار چینی هاســت و به هیچ وجه 
هم چینی ها اجازه نمی دهند کره شــمالی 
در آســتانه انتخابــات به ترامــپ امتیاز 
دهد. ترامپ در حوزه های دیگر سیاســت 
خارجی همچون اروپا، افغانســتان، لیبی، 
سوریه، ونزوئلا، روســیه و چین موفقیتی 
نداشته و حتی می توان گفت شکست های 
بزرگی هم خورده اســت. حالا فقط برگ 
ایران برایش باقی مانده است. با برداشتن 
تحریم های تسلیحاتی ایران این روسیه و 
چین هستند که سود می برند. چرا که این 
دو کشــور با توجه به مناسبات دوستانه با 
ایران می توانند به راحتی ســلاح به ایران 
بفروشــند و در ادامه ایران نیز می تواند به 
کشور های جهان سوم سلاح بفروشد. این 
عمق  می تواند  تسلیحاتی  معاملات  تبادل 
استراتژیک ایران را تقویت کند. این چیزی 
نیســت که آمریکا بخواهد، آن ها به دنبال 
انزوای ایران هستند. صادرات سلاح بسیار 
در ایجاد روابط استراتژیک میان کشور ها 
موثر است. سلاح با محصولات کشاورزی 
و دیگر محصــولات از این جهت فاصله 

زیادی دارد.

گفتوگو

با برداشتن تحریم های 
تسلیحاتی ایران این روسیه و 
چین هستند که سود می برند. 
چرا که این دو کشور با توجه 
به مناسبات دوستانه با ایران 
می توانند به راحتی سلاح به 
ایران بفروشند و در ادامه 
ایران نیز می تواند به کشور های 
جهان سوم سلاح بفروشد. 
این تبادل معاملات تسلیحاتی 
می تواند عمق استراتژیک 
ایران را تقویت کند. این چیزی 
نیست که آمریکا بخواهد، 
آن ها به دنبال انزوای ایران 
هستند. صادرات سلاح بسیار در 
ایجاد روابط استراتژیک میان 
کشور ها موثر است
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پدیده وارد بورس شد
اینکـه  بـر  تاکیـد  بـا  اسـتاندار خراسـان رضـوی  سـرویس اقتصـادی/ 
مجموعـه گـروه شـرکت های پدیده می تواند به محور توسـعه در شـرق کشـور 
تبدیـل شـود، گفـت: شـرکت پدیده چشـم انداز روشـنی داشـته و باید سـهمی 

در اشـتغالزایی اسـتان ایفـا کند.
بـه گـزارش صبـح امـروز، علیرضـا رزم حسـینی در حاشـیه بازدیـد از گـروه 
شـرکت های پدیـده شـاندیز اظهار کـرد: از روزهـای ابتدایی ماموریـت بنده در 
اسـتان، اولیـن پرونـده کاری روی میز اسـتانداری مسـئله شـرکت پدیـده بود.

وی افـزود: در نشسـت سـتاد تدبیـری کـه از دی مـاه سـال 97 برگـزار شـد 
راهبـردی مبتنـی بـر نظـرات کارشناسـی اقتصـادی بـرای سـاماندهی ایـن 
شـرکت مـورد توجـه اعضـا بـود و همـه مصمـم بودنـد که شـرکت پدیـده نه 
تنهـا بایـد احیـا و اشـتغال ایجاد شـود، بلکه به محور توسـعه در شـرق کشـور 

شـود. تبدیل 
اسـتاندار خراسـان رضـوی ادامـه داد: اقدامـات بسـیار خوبـی در ایـن راسـتا 
صـورت گرفتـه و اگـر پـروژه تا الان پیشـرفت داشـته اسـت به دلیـل انتخاب 
مسـیری قانونـی بـود کـه دنبـال شـد.  در اولین نشسـتی کـه با وزیـر اقتصاد 
در اسـتانداری تشـکیل دادیـم مصـوب شـد در قـدم اول دسـتگاه قضا نسـبت 
بـه تعییـن تکلیـف پرونده قضایی شـرکت پدیده اقـدام کند و دسـتگاه قضایی 
هـم بعـد از مدتی مراحـل قانونی برگـزاری دادگاه را شـروع و اقـدام به صدور 
رای نمودنـد کـه بر اسـاس رای دادگاه مقرر شـد کـه همه طلبـکاران از جمله 
بانک هـا و موسسـاتی کـه تسـهیلات بـه شـرکت پدیـده پرداخـت کردنـد به 
عنـوان سـهامدار تلقـی شـوند که پس از اعـلام رای دادگاه مراحـل بعدی اجرا 

و سـایر مـوارد آغاز شـود.

برگزاری 40 جلسه با محوریت پدیده
وی بـا اشـاره به 40 جلسـه برگزار شـده با موضـوع پدیـده در دوران ماموریت 
خـود در خراسـان رضـوی تاکیـد کـرد: تشـکیل ایـن جلسـات متعدد بـه دلیل 
اهمیـت 120 هـزار سـهامدار ایـن شـرکت بـود. سـرانجام دیدیـم کـه نتیجـه 

تلاش هـا بـه اینجـا رسـید که شـرکت قـرار اسـت وارد بورس شـود.
اسـتاندار خراسـان رضوی در ادامه از بدهی نداشـتن شـرکت در شـرایط فعلی، 
دارایی هـای ارزشـمند شـرکت و اخـذ مصوبـات سـران قـوا برای حل مشـکل 
ایـن شـرکت بـه عنـوان 3 امتیـاز برجسـته گـروه شـرکت های پدیده شـاندیز 
اشـاره کـرد و افـزود:  اگـر شـاکی نسـبت بـه ایـن شـرکت در سراسـر ایـران 
وجـود داشـته باشـد در دادگسـتری شـهر مشـهد بـه صـورت متمرکـز بـه آن 

رسـیدگی می شـود.
رزم حسـینی بـا تاکیـد بـر اینکـه کشـور در دوران طلایـی بـورس قـرار دارد، 
گفـت: امـروز اسـتان مفتخر اسـت کـه اعـلام کند شـرکت پدیده یک چشـم 
انداز روشـنی خواهد داشـت و از شـنبه سـهام آن در بورس عرضه خواهد شـد. 

ایـن امانتـی بـوده که به مجمع سـپرده شـده اسـت.
رئیس کل دادگسـتری خراسـان رضوی نیز در جریان بازدید اسـتاندار خراسـان 
رضوی از فعالیت گروه شـرکتهای پدیده در شـهر شـاندیز، از اقدامات اسـتاندار 
این اسـتان برای حل مشـکلات شـرکت پدیده شـاندیز سـتایش و بیـان کرد: 
بـدون حضـور و فعالیـت مجدانه آقای رزم حسـینی شـرکت پدیـده در وضعیت 

امروز قرار نداشـت.
غلامعلی صادقی، حضور رزم حسـینی را در مشـهد به عنوان اسـتاندار خراسـان 
رضوی، از برکات وجود شـریف سـردار شـهید حاج قاسم سـلیمانی در »معرفی 

رفیـق خـود به مدیریت خراسـان رضـوی« توصیف کرد.
برگزاری دادگاه ویژه اقتصادی پدیده

رئیـس کل دادگسـتری خراسـان رضوی در ادامـه، به تاکید رییـس قوه قضاییه 
بـر لـزوم تـلاش بـرای حـل مشـکلات شـرکت پدیـده اشـاره و بیـان کـرد: 
پیـرو هماهنگی هـای صـورت گرفتـه در خراسـان رضـوی یـک »دادگاه ویژه 
اقتصـادی« کـه صلاحیـت کشـوری دارد برای شـرکت پدیـده در مشـهد برپا 
شـد و بـر ایـن اسـاس همـه پرونده هایـی کـه بـا موضـوع شـرکت پدیـده در 

سراسـر کشـور تشـکیل شـده بودند، در خراسـان رضـوی تجمیـع گردید.
صادقـی گفت: پیش از انتصاب آقای رزم حسـینی به سـمت اسـتاندار خراسـان 
رضـوی، مشـاورانی بـه ما مشـورت می دادند که برای حل مشـکلات شـرکت 
پدیـده و پاسـخگویی بـه مطالبـات سـهامداران زیان دیـده ایـن شـرکت راهی 

غیـر از فـروش مایملـک و دارییهای شـرکت پدیده وجـود ندارد.
وی افـزود: امـا از هنگامـی که به برکت سـردار شـهید قاسـم سـلیمانی، آقای 
رزم حسـینی در خراسـان رضـوی ماموریت پیـدا کرد و پیگیری رونـد امور آغاز 

شـد، دریافتیـم کـه وی به دنبال تحرک اقتصاد اسـتان اسـت.
وی گفـت: حمایتهایـی کـه تاکنـون از گـروه شـرکتهای پدیده صـورت گرفته 
ادامـه یافته و سـهامداران شـرکت نیز در این راسـتا نقش خـود را ایفا می کنند.

صادقـی افـزود: سـهامداران شـرکت پدیـده در گذشـته صدمـه دیده انـد امـا 
تلاشـهای صـورت گرفته بالاخره نتیجه داد لذا این سـهامداران امیدوار باشـند 
کـه شـرکت پدیـده در آینـده مبـدل بـه منشـا اشـتغال و برکـت در خراسـان 

رضـوی خواهد شـد. 
وی ادامـه داد: مشـکلات قانونـی شـرکتی کـه از نظـر »بی قانونـی، فقـدان 
شـفافیت و ابهـام در آینـده اش« بـه خودی خـود یک پدیده بـود هم اینک حل 

و از مدعیـان دروغیـن آن نیـز سـلب امتیاز شـده اسـت. 
رئیـس کل دادگسـتری خراسـان رضـوی گفـت: آقـای رزم حسـینی معمـولا 
در اشـاره بـه نقـاط برجسـته دوران خدمـت خـود در کرمـان، بـه فعالیـت 
بـرای توسـعه منطقـه قلعه گنـج آن اسـتان اشـاره دارد، امـا هم اینـک پـس از 
فعالیتهـای وی در خراسـان رضـوی شایسـته اسـت کـه بگویم یکـی دیگر از 
مصادیـق درخشـان خدمـات رزم حسـینی به نظام مقـدس جمهوری اسـلامی 
ایران در خراسـان رضوی، شـرکت پدیده شـاندیز می باشـد که از تلاش برای 

توسـعه قلعه گنـج کرمـان ارزشـمندتر اسـت. 

خبر

خراسان در مسیر تبدیل 
به مرکز صادرات

لایحه تبدیل منطقه ویژه اقتصادی ســرخس و دوغارون به منطقه آزاد در مجلس شــورای 
اســلامی به تصویب رســید تا این خواسته چندین ســاله مردم و مطالبه جدی مدیریت استان نیز 
محقق شــود.به گزارش صبح امروز، به منظور رفع موانع رشــد و توسعه و ایجاد رونق اقتصادی، 
لایحه منطقه آزاد ســرخس و دوغارون که در دهم شهریورماه ســال گذشته در هیات وزیران به 
تصویب رســیده بود در مجلس نیز به تصویب رســید.معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
خراســان رضوی، در این رابطه گفت: تبدیل شــدن منطقه ویژه اقتصادی سرخس به منطقه آزاد 

سال های زیادی جزو درخواست های مردم استان بوده است که بالاخره محقق شد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری خراســان رضوی با تاکید بر اینکه برای استان 
خراســان رضوی یک منطقه آزاد تجاری صنعتی ســرخس-دوغارون به تصویب رسیده است که 
بعد از تایید شــورای نگهبان عملیاتی خواهد شد، تصریح کرد: با تبدیل دو مناطق ویژه به منطقه 
آزاد، اســتان از تسهیلات منطقه آزاد بهره مند خواهد شد و این موضوع در سرمایه گذاری و توسعه 
اقتصادی اســتان نقش موثری خواهد داشت.ولیان متذکر شــد: دوغارون و سرخس می توانند در 
قالب منطقه آزاد با ایجاد یک زنجیره، تولید و صادرات را تقویت کنند و اســتان به مرکز صادرات 

تبدیل خواهد شد.

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان در رابطه با صندوق سهام قابل معامله، بیان کرد؛

مدیریت دولتی تا 1400
از سال 1400 به بعد دولت حق مدیریت ندارد و یک دهم درصد سهامدارانی که سهم یک شرکت را خریده اند، جایگزین دولت می شوند

سرمایه  های  صندوق 
بعنــوان  گــذاری 
ابزاری جهت کاهش 
ریسک ورود به بازار 
سراسر  در  ســرمایه 
دنیا شناخته می شوند از 
این رو استفاده از آن در 
میان ســهامداران خرد 
که اطلاعات تخصصی 
از وضعیــت کلان بازار 
اســت.  شــایع  ندارند 
سرمایه گذاری در صندوقها از طریق خرید 
واحدهای هر صندوق امکان پذیر اســت. 
صندوقهای ETF همانند ســهام عادی در 
بورس قابل خرید و فروش هســتند. این 
صندوقها می تواننــد از انواع درآمد ثابت، 

سهامی، مختلط یا مبتنی بر طلا باشند.
مدیــرکل امور اقتصادی و دارایی اســتان 
خراســان رضوی گفت: مدیریت صندوق 
تا 1400 با دولت اســت و از آن ســال به 
بعد دولت حق مدیریــت ندارد و یک دهم 
درصد سهامدارانی که سهم یک شرکت را 

خریده اند، جایگزین دولت می شوند.
به گزارش صبح امروز، حسین امیررحیمی 
در خصوص جزئیات عرضه ســهام دولت 
در قالب ETF اظهار داشــت: دولت قصد 
دارد سهام خود در شــرکت های دولتی را 
در قالب دو گروه عرضــه کند، گروه اول 
شــرکت هایی هستند که در حال حاضر در 
بورس وجود دارند که شــامل سه صندوق 
واسطه گری مالی، پالایشی و صنایع فلزی 
و خودروسازی می شــود، که ارزش چهار 
پالایشگاه آن در قسمت پالایشی حدود22 

هزار میلیارد تومان است.
وی افزود: برخی شرکت ها هم شرکت های 
مادرتخصصی مانند ایمیدرو و ایدرو هستند 
که مجمــوع آن را در قالب یک هلدینگ 
یا شرکت سرمایه گذاری در بورس پذیرش 

می شوند. 
وی با اشاره به عرضه ســهام باقی مانده 
دولت در ســه بانک و دو شرکت بیمه در 
قالب صندوق  واســطه گری مالی یکم با 
نماد »دارایکم« بیان داشــت: این صندوق 
شامل ســهام بانک های صادرات، تجارت، 

ملت و بیمه های البرز و امین است. 

امیررحیمــی تصریح کرد: ایــن واگذاری، 
فرصت بی  نظیری را برای ورود آحاد جامعه 
به ســرمایه گذاری در ســهام شرکت های 
معتبری که دولــت با هدف مردمی کردن 
اقتصاد و امکان دسترســی علاقمندان به 
بازار سرمایه و انتفاع از رشد این بازار، قصد 

انجام آن را دارد، فراهم می آورد.
امکان مشارکت همگانی

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی اســتان 
تاریخ شروع پذیره نویسی در نماد دارایکم  
 31 را  آن  پایــان  و  اردیبهشــت   14 را 
اردیبهشت اعلام کرد و در خصوص سقف 
سرمایه گذاری اظهارداشت: سقف سرمایه 
گذاری هر شــخص حقیقی )هر کد ملی(، 
بیست میلیون ریال در واحدهای 100 هزار 
ریالی تعیین شــده اســت و پذیره  نویسی 
بــرای هر فرد دارای کــد ملی امکان پذیر 
بوده و محدودیت ســنی برای متقاضیان 
وجود ندارد . امیررحیمی در خصوص امکان 
مشــارکت با کد بورسی و کد ملی در این 
پذیره نویسی گفت: افرادی که کد بورسی 
دارنــد می توانند از طریــق کارگزاری ها و 
بانک ها اقدام کنند و افرادی که کد بورسی 
ندارند می توانند با حداقل اطلاعات شامل 
نام و نام خانوادگی، کد ملی، کد پســتی و 
شماره موبایل از طریق درگاه های حضوری 
و غیرحضــوری بانک هــای منتخب و یا 

مراجعه به بانک ها اقدام نمایند.
وی خاطرنشــان کرد: بانک ملی، ســپه، 
مسکن، کشــاورزی، رفاه کارگران، ملت، 

تجــارت، صادرات ایران و قرض الحســنه 
متقاضیان  پذیره نویســی  آماده  ایران  مهر 
خریداری واحدهای سرمایه گذاری صندوق 
سرمایه گذاری قابل معامله )ETF( هستند 
و پذیره  نویسی واحدهای این صندوق برای 
اشخاص دارای کد معاملاتی )کد بورسی( 
علاوه بــر بانک های منتخــب از طریق 
کارگزاری های بورس و سامانه  های آنلاین 
معاملاتی امکان پذیر می باشــد. همچنین 
نماد دارایکم تا سی و یکم اردیبهشت ماه 
در ســاعت 14 الی 1۶ هــر روز از طریق 
درگاه بر خط معاملاتی کارگزاری ها پذیره 

نویسی می شود.
اقدام متقاضیان ار طریق درگاه های 

غیرحضوری
 مدیرکل امور اقتصادی ودارایی استان به 
شــهروندان تاکید کرد به منظور جلوگیری 
از شیوع ویروس کرونا، جهت پذیره نویسی 
حتما از طریق درگاه های غیرحضوری این 

بانک ها اقدام کنند.
همچنین بر اســاس ضوابط پذیره نویسی 
در این صندوق، داشــتن کد بورسی برای 
پذیره نویسی الزامی نبوده و متقاضیان فاقد 
کد بورســی پس از پذیره نویســی در این 
صندوق، برای انجــام معامله این واحدها 
می توانند به تدریج طــی ماه های آینده و 
در فرصت مناســب نســبت به ثبت نام در 
سامانه سجام و دریافت کد بورسی مطابق 

رویه های شــرکت سپرده  گذاری مرکزی و 
تسویه وجوه اقدام کنند. داشتن کد بورسی 
برای معامله سهام صندوق در آینده الزامی 

است.
وی دربــاره شــیوه تعیین قیمت ســهام 
تشــکیل دهنده واحدهای سرمایهگذاری 
صنــدوق، بیان داشــت: متوســط قیمت 
سهام در سی روز گذشته )منتهی به تاریخ 
فراخوان واگذاری( با احتســاب 20 درصد  
از  براینکه پس  تخفیف اســت مشــروط 
اعمــال تخفیف از 70 درصد  قیمت پایانی 
روز معاملاتی قبل از شــروع پذیره نویسی 
کمتر نباشــد. هم اکنون قیمت تعیین شده 
برای سهام هر یک از بانک ها و بیمه های 
مشــمول واگذاری برابر 70 درصد قیمت 
پایانی روز 13 اردیبهشــت می باشــد. 5 
درصد  از دارایی صندوق به عنوان دارایی 
ســرمایهگذاران و به منظور انجام عملیات 
بازارگردانی نــزد صندوق نگهداری خواهد 
شد که این اقدام کاهش ریسک بازدهی را 

به دنبال خواهد داشت.
آزادسازی و معامله در بازار بورس پس 

از دو ماه
امیررحیمی در خصوص زمان آزاد ســازی 
و معامله در بازار بــورس گفت: واحدهای 
پذیره نویسی شــده پس از گذشت دو ماه 
از زمان پایان پذیره نویسی، قابلیت معامله 
در بازار ثانویه بــورس اوراق بهادار تهران 

را خواهد داشــت.وی افزود: پذیره نویسی 
این  موضوع  ســرمایه  گذاری  واحدهــای 
دستورالعمل صرفا شامل اشخاص حقیقی 
ایرانی بوده و اشــخاص حقوقی نمی توانند 
در پذیره  نویســی شرکت نمایند و استفاده 
از حســاب آن ها بــرای پرداخــت وجوه 

امکان  پذیر نیست.
امیررحیمــی ســقف مبلــغ تخصیصی به 
هر فــرد را دو میلیون تومــان اعلام کرد 
و بیان داشت: اگر مشــارکت مردم بیشتر 
شــود مبلغ تخصیصی به نسبت مشارکت 
کاهش خواهــد یافت. در صورتی که مبلغ 
از واحدهای تخصیص داده شده  پرداختی 
بیشتر باشــد، ما به التفاوت مبلغ به کارت 
یا حسابی که با آن خرید انجام شده واریز 

خواهد شد.
مدیرکل امور اقتصادی ودارایی اســتان با 
اشــاره به صدور غیر حضوری کد بورسی 
گفــت: هم اکنــون در دفاتر پیشــخوان 
الکترونیک و همچنین کارگزاری ها  دولت 
بانک هــای صادرات، آینده و بانک شــهر 
نسبت به صدور کد بورسی و احراز هویت 
اقدام می شــود و مردم به راحتی می توانند 
از این طریق اقــدام نمایند همچنین مقرر 
شده است ظرف چند روز  آینده به صورت 
آنلاین و غیرحضوری فرآیند احراز هویت 
مشــتریان در ســامانه جامــع اطلاعات 

مشتریان، سجام انجام شود.

رییس اتحادیه صنف مشــاورین معاملات املاک مشهد گفت: از ابتدای امسال با وجود شیوع 
کرونا و کاهش وســع اقتصادی اغلب مردم، اجاره مســکن در این کلانشــهر روند رو به 

رشدی داشته است.
به گــزارش ایرنا، علی اصغر مرادزاده افزود: طی یک و نیم ماهه گذشــته از ســال 
رقم های پایین در اجاره مســکن )مناطق کــم برخوردار( تا دو برابر و رقمهای بالا در 
اجاره مســکن )مناطق برخوردار( بین 20 تا 30 درصد نســبت به مدت مشــابه سال 

گذشته افزایش داشته است.
وی اضافــه کرد: هم اینک حداقل قیمت برای یک واحد 75 مترمربعی در مشــهد 100 

میلیــون ریال رهن و ماهی پنج میلیــون ریال اجاره و حداکثر قیمــت برای یک واحد 180 
مترمربعی 2 میلیارد ریال رهن و 120 میلیون ریال اجاره است.

رییس اتحادیه صنف مشــاورین معاملات املاک مشهد عامل اصلی افزایش اجاره مسکن را نرخ 
تورم دانســت و پیش بینی کرد تا پایان ســال متوســط نرخ اجاره مسکن در این کلانشهر تا 10 

درصد افزایش یابد.

رییس خانه صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی به عنوان یکی از مخالفان حذف یارانه شکر به خبرنگار 
ایرنا گفت: حذف یارانه شکر قیمت محصولاتی را که ماده اولیه آنها شکر است افزایش می دهد و 

به طور میانگین در تولید اغلب محصولات صنایع غذایی شکر مورد استفاده قرار می گیرد.حسن 
حســینی افزود: از دی ماه سال گذشته تاکنون بخش صنعت خراسان رضوی از سهمیه شکر 
ســتاد تنظیم بازار بی بهره مانده است و فعالان اقتصادی این بخش شکر مورد نیاز خود را از 
بازار آزاد تهیه کردند با این حال به خاطر رعایت حال مردم قیمت محصولات خود را چندان 

افزایش ندادند.وی ادامه داد: تولید بسیاری از محصولات مورد نیاز مردم با شکر انجام می شود 
لذا دولت باید به نحوی سیاستگذاری می کرد که دستکم در ماه مبارک رمضان حق و حقوق قشر 

مستضعف پایمال نشود.وی گفت: دولت به تازگی قیمت گندم را نیز برای بخش های صنف و صنعت از 
کیلویی 18 هزار ریال به کیلویی 27 هزار ریال افزایش داده که این امر باعث افزایش قیمت تمام شده آرد و 
افزایش قیمت محصولاتی شده است که ماده اولیه آنها آرد است.حسینی افزود: ماکارونی جزو اقلامی است 
که بر سر سفره همه اقشار مردم قرار دارد، افزایش قیمت این محصول افرادی را که بضاعت مالی کمتری 

دارند برای تامین این ماده غذایی دچار مشکل خواهد کرد.

حذف یارانه شکرروند صعودی اجاره مسکن در مشهد

مدیرکل غلــه و خدمات بازرگانی 
خراســان رضوی گفت: پیش بینی 
می شــود در فصل خرید تضمینی 
بالغ بــر ۶00 هزار  ســال جاری 
تن گندم مازاد بر نیاز کشــاورزان 
و  تضمینــی خریداری  به صورت 

ذخیره سازی شود.
به گــزارش صبح امروز، حمیدرضا 
نوری با اعلام این خبر، اظهار کرد: 
بالغ بر ۶0 مرکز شــامل سیلوهای 
انبارهای مکانیزه  و  فلــزی  بتنی، 

دولتی و ســیلوهای بخش خصوصی، ســیلو و انبارهای جوار کارخانجات آرد و همچنین انبارهای تعاون 
روستایی در سطح استان آماده خدمت رسانی به کشاورزان در فصل خرید تضمینی گندم هستند.

وی بیان کرد: در حال حاضر شهرســتان های مشهد، تربت حیدریه، سبزوار، قوچان، گناباد، تربت جام و 
فیروزه از 540 هزار تن ظرفیت ذخیره سازی دولتی بهره مند هستند.

نوری با بیان اینکه بهره گیری از توان ذخیره سازی بخش خصوصی یکی از مهمترین اقداماتی است که 
همه ســاله در فصل خرید صورت می گیرد، عنوان کرد: بالغ بر 9 کارخانه آرد با ظرفیت 355 هزار تنی 
ذخیره ســازی گندم و 10 سیلو انبار بخش خصوصی با ظرفیتی افزون بر 320 هزار تن، این اداره کل را 

در این فصل همراهی و یاری خواهند کرد.
مدیــر کل غله و خدمات بازرگانی خراســان رضوی گفت: توجه به پراکنش مناســب مراکز خرید برای 
ممانعت از حمل و نقل بین جاده ای و دسترسی سریع و آسان گندم کاران به مراکز خرید تضمینی از دیگر 

تمهیداتی است که در ستاد خرید تضمینی استان اندیشیده شده است.
وی ادامه داد: در این راستا و با هماهنگی مباشر خرید در سال جاری بیش از 30 انبار در سطح استان با 

پراکنش مناسب اقدام به خرید دسترنج کشاورزان و نگهداری کوتاه مدت آن خواهند نمود.
نوری خاطرنشان کرد: پیش بینی می شود در فصل خرید تضمینی سال جاری بالغ بر ۶00 هزار تن گندم 

مازاد بر نیاز کشاورزان به صورت تضمینی خریداری و ذخیره سازی شود.

عضــو هیات رئیســه کمیســیون 
اقتصــادی مجلس با بیــان اینکه 
دولت ادعــا دارد کســری حقوق 
افزایش حق مسکن  با  را  کارگران 
و... جبران می کند اما باید این ادعا 
را جنــگ زرگری دانســت، گفت: 
اگر واقعا قصد جبران است، همان 
هزینه را به پایــه حقوق کارگران 

اضافه کنند.
به گزارش صبح امــروز به نقل از 
خبرگــزاری خانه ملت، ســیدتقی 

کبیری درخصوص ضرورت تجدید نظر در تعیین حقوق و دســتمزد کارگران، گفت: شورای عالی کار در 
حق کارگران اجحاف کرده  اســت چراکه افزایــش 21 درصدی حداقل حقوق آن ها از تورم 41 درصدی 
فاصله بسیاری دارد البته شاید این افزایش با حقوق کارمندان دولت مقایسه شود در حالی کارکنان دولت 

اسفندماه افزایشی را در حقوق خود تجربه کردند که کارگران از آن محروم ماندند.  
نماینده مردم خوی و چایپاره در مجلس شــورای اســلامی با اشاره به نامه های مکرر و کثیر نمایندگان 
مجلس به دولت و شــورای عالی کار مبنی بر اصلاح افزایش میزان حقوق کارگران، افزود: اگرچه دولت 
قول جبران کســری حقوق کارگران را داده اما جبران صرفا به معنای افزایش پایه حقوق آن ها اســت و 

مجلس در این زمینه کوتاه نخواهد آمد.
وی با بیان اینکه دولت ادعا دارد کسری حقوق کارگران را با افزایش حق مسکن و... جبران می کند، اما 
باید آن را جنگ زرگری دانســت، گفت: اگر واقعا قصد جبران از طرق دیگر است، همان هزینه و بودجه 

را به پایه حقوق کارگران اضافه کنند.
کبیــری ادامه داد: مقام معظم رهبری شــعار ســال را »جهش تولید« نام نهادند چراکــه تنها با رونق 
و جهــش تولیــد می توان تولیدکننــده و کارفرما را حمایت کــرد و در ادامه فاصله میــان نرخ تورم و 
 حقوق کارگــران را کاهش داد. حمایت کارفرمــا می تواند در قالب ارائه تســهیلات، به ویژه در دوران 

شیوع کرونا باشد.
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واحدهای پذیره 
نویسی شده پس از 
گذشت دو ماه از زمان 
پایان پذیره نویسی، 
قابلیت معامله در بازار 
ثانویه بورس اوراق 
بهادار تهران را خواهد 
داشت
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یک عضو هیئت علمی گروه علوم سیاسی دانشگاه 
فردوسی مطرح کرد:

 استفاده ابزاری از زنان
 در فضای انتخابات

سـرویس جامعـه/ یک عضـو هیئت علمـی گروه علوم سیاسـی دانشـگاه 
فردوسـی گفـت: طیف هـای سیاسـی در زمان انتخابـات از زنان به عنـوان ابزار 
اسـتفاده کـرده و شـعارهایی را به صـورت نمادیـن و ظاهـری بـه نفـع زنـان 
مطـرح می کننـد و پـس از اتمـام انتخابات به هیچ عنـوان تغییراتی بـرای زنان 

در عرصه هـای سیاسـی، اقتصـادی، فرهنگـی و اجتماعـی ایجاد نمی شـود
بـه گـزارش صبـح امـروز، روح الله اسـلامی در رابطـه بـا سرنوشـت لایحـه 
تأمیـن امنیـت زنـان در مجلـس یازدهـم اظهار کـرد: از آنجا کـه مجلس دهم 
روزهـای آخـر دوره خـود را سـپری می کنـد و از سـویی دیگر تعـداد زیادی از 
نماینـدگان ایـن مجلـس رد صلاحیت شـدند یا اینکـه رأی نیاوردنـد نمی توان 
امیـد چندانـی بـرای تصویب قوانینـی که به نفع مـردم باشـد از جمله تصویب 

لایحـه  تأمیـن امنیـت زنان در برابر خشـونت داشـت.
وی افـزود: از سـویی دیگـر گمـان نمی کنـم که مجلـس یازدهم نیـز در زمینه 
لوایـح مربـوط بـه زنـان تغییـرات اساسـی ایجـاد کنـد یا قانـون خاصـی را به 
تصویـب برسـاند. حتـی ایـن احتمـال وجـود دارد کـه در مجلـس پیـش رو 

قوانینـی تصویـب شـود کـه بـا حقوق زنـان ضدیت داشـته باشـد.
درگیری طیف مدرن و سنتی جامعه بر سر مسأله زنان

ایـن اسـتاد دانشـگاه با بیـان اینکه »اختـلاف نظر فلسـفی و بنیـادی در مورد 
سیاسـت گذاری امـور زنـان وجـود دارد« گفت: اساسـا در مورد مسـائل مربوط 
بـه زنـان نـه تنهـا توافقـی وجـود نـدارد کـه چـه اقداماتـی بایـد انجام شـود، 
بلکـه درگیری هـای سـنتی و مـدرن در ایـن زمینـه مشـکلاتی را بـه وجـود 
آورده اسـت. درواقـع طیفـی از جامعه سـنتی بـوده و اعتقاد دارد کـه کار اصلی 
زنـان فعالیـت در خانـه و همسـرداری اسـت و نبایـد دخالـت چندانـی در امور 
اقتصـادی و سیاسـی داشـته باشـند. از سـویی دیگر طیـف مدرن معتقد اسـت 
کـه زنـان بایـد از حقـوق برابـر بـا مـردان برخـوردار باشـند. بنابرایـن ایـن دو 
طیـف باهـم درگیـر هسـتند و تـا زمانـی کـه ایـن درگیری هـا خاتمه نداشـته 

باشـد نمی توانیـم شـاهد وقـوع رخـدادی خـاص در حـوزه زنان باشـیم.
در انتخابات برای حمایت از زنان، تنها شعار داده می شود

اسـلامی ادامـه داد: طیف هـای سیاسـی در زمـان انتخابـات از زنـان به عنـوان 
ابـزار اسـتفاده کـرده و شـعارهایی را به صـورت نمادین و ظاهری بـه نفع زنان 
مطـرح می کننـد و پـس از اتمـام انتخابات به هیچ عنـوان تغییراتی بـرای زنان 
در عرصه هـای سیاسـی، اقتصـادی، فرهنگـی و اجتماعـی ایجـاد نمی شـود. 
به طـور کلـی سیاسـت مداران به دنبـال اسـتفاده ابـزاری از همه فضاها هسـتند 
و زنـان یکـی از ایـن مـوارد محسـوب می شـوند. از آنجـا کـه زنـان نیمـی از 
جمعیـت جامعـه بـوده و حـق رای دارنـد گزینه مناسـبی برای جمـع آوری رای 

. هستند
جابه جایی طیف سیاست مدار نامتخصص در پست های گوناگون مدیریتی 

ایـن اسـتاد دانشـگاه با اشـاره به عملکـرد اصلاح طلبـان در مورد مسـأله زنان 
تصریـح کـرد: اصلاح طلبـان در زمـان روی کار آمـدن تلاش کردنـد تا برخی 
از وزارت خانه هـا یـا نهادهـا متولـی امـور زنان باشـند و در این زمینـه اقداماتی 
انجـام دادنـد، امـا کارهایـی مقطعی انجام شـد؛ بنابرایـن بعید می دانـم چندان 
فایـده ای بـه همـراه داشـته باشـد. نکتـه اینجاسـت کـه در ایـران یـک طیف 
سیاسـت مدار وجـود دارد کـه فاقد تخصص لازم هسـتند و تنها در پسـت های 
گوناگـون مدیریتـی جابه جـا می شـوند. عملکـرد ایـن طیف سیاسـتمدار شـبیه 
بـه یکدیگـر اسـت و تفاوتی با هـم ندارند؛ بنابرایـن نمی توان بـه آن ها امیدی 

داشت.
اسـلامی گفـت: اگرچـه اصـلاح طلبـان شـعار حمایـت از زنـان می دهنـد، اما 
نمی داننـد کـه باید چـه اقدامی انجـام دهند. گاهـی در برخـی از وزارت خانه ها 
یـا نهادهـا بـه تعدادی از زنان پسـت مدیریتـی می دهنـد و آن را به عنوان یک 

دسـتاورد مطـرح می کنند. 
منزوی و منفعل کردن زنان امری نانوشته در جامعه ایران است

وی بـا اشـاره بـه فرهنـگ جامعـه ایـران در رابطـه بـا زنـان گفـت: محکـوم 
کـردن، منـزوی کـردن و ایجـاد انفعـال در زنـان امـری نانوشـته اسـت کـه 
بـه نفـع اکثریـت مـردان و حتـی برخـی زنـان محسـوب می شـود. گفتنـی 
اسـت کـه در ایـن فضـا شـاخص های آمـوزش بسـیار مناسـب بـوده؛ یعنـی 
سیاسـت گذاری هایی کـه در امـر آمـوزش اعمال شـده، دسـت آوردهای خوبی 
بـرای زنـان بـه همـراه داشـته اسـت. هرچنـد کـه در تحصیـلات تکمیلـی، 

اسـتخدام اعضـای هیئـت علمـی حضـور زنـان کمرنـگ می شـود. 
شاخص های مطلوب زنان در حوزه تحصیل و سلامت

ایـن اسـتاد دانشـگاه تشـریح کـرد: از سـویی دیگـر وضعیـت زنـان در حـوزه 
بهداشـت مناسـب اسـت. درواقـع شـاخص ها در حـوزه سـلامت و درمـان و 
حتـی اسـتخدام ها بـه نفـع زنان می باشـد. متأسـفانه وضعیت زنـان در رابطه با 
شـاخص های اقتصـادی و به ویـژه سیاسـی اسـفناک اسـت. درنتیجه تـا زمانی 
کـه نیمـی از جمعیـت مـا فلـج و نابالـغ بـوده و بـه دنبـال تأمیـن امنیـت در 

شـرایط سـنتی باشـد جامعـه پیشـرفتی نخواهـد کرد.
افزایش استخدام زنان در حوزه های درمان

داد:  توضیـح  کرونـا  دوران  از  پـس  زنـان  وضعیـت  بـا  رابطـه  در  اسـلامی 
کنـد،  پیـدا  افزایـش  پزشـکی  بودجه هـای  بیمـاری  ایـن  از  پـس  احتمـالا 
شـاخص های بهداشـت و سـلامت بهبـود یابـد و افزایـش ایـن مـوارد بـه نفع 
زنـان خواهـد بـود؛ چراکـه زنـان در ایـن حوزه هـا از گذشـته توانمنـد بودنـد 
 و احتمـالا میـزان اسـتخدام و فعالیت هایشـان در ایـن زمینـه بیشـتر خواهـد

 شد.
 وی اظهـار کـرد: در زمینـه آمـوزش و فضاهایـی که با تکنولـوژی اطلاعات و 
فضـای مجـازی سـر و کار دارد زنان عملکـرد بهتری خواهند داشـت. احتمال 
حرکـت بـه سـمت دولـت الکترونیـک و کسـب و کارها در فضـای مجـازی 
افزایـش می یابـد و فضـا بـرای کار زنـان بهتـر خواهد شـد. باید توجه داشـت 
کـه بـا اقدامـات ناگهانـی و کارهایـی مقطعـی اتفاقی مثبـت رخ نمی دهـد، اما 

کارهـای بلندمـدت و فرهنگـی می توانـد شـرایط را تغییـر بدهد.
ایـن اسـتاد دانشـگاه با اشـاره به برخـی از اقدامـات زنان برای به دسـت آوردن 
شـرایط مناسـب در جامعه گفـت: زنان بایـد تحصیلات خـود را افزایش دهند، 
در اصنـاف و احـزاب فعـال باشـند از رابط های سـنتی اسـتفاده نکننـد و هرچه 

بیشـتر تـلاش کنند به خواسـته های بیشـتری دسـت پیـدا می کنند. 
وی خاطرنشـان کرد: در جمهوری اسـلامی بعضی شـرایط بـرای زنان حتی از 
کشـورهای دیگـر بهتر اسـت. در ایـران اگر زنـان بخواهند فعالیت و پیشـرفت 
کننـد بـه نسـبت آقایـان امـکان بیشـتری برایشـان فراهم اسـت بـرای نمونه 
دانشـگاه ها، تحصیـلات، دسترسـی بـه تکنولـوژی و شـاخص های بهداشـت 
و سـلامت و همینطـور نگاه هایـی کـه بـه زنـان می شـود می توانـد شـرایط 
بهتـری را بـرای آن هـا فراهـم کنـد. این درحالیسـت که تعـداد زیاد مـردان و 
رقابـت بیـن آن هـا و موانعی چون سـربازی پیـش رو دارند همچنیـن توقعاتی 
کـه جامعـه از مـردان برای تشـکیل خانواده و زندگی دارد شـرایط را برایشـان 

می کند. دشـوار 

گفتوگو

ســارا ایزدخواه / مدتی است که بیماری کرونا در 
ایران و دیگر کشــورهای دنیا شیوع پیدا کرده و 
منجر به قرنطینه خانگی افراد شده است. آمارهای 
گوناگونی از خشونت های اعمال شده علیه زنان و 
کودکان در دوران قرنطینه در سرتاسر جهان ارائه 
شــده که فعالان اجتماعی و حتی افراد مشهوری 
چون بازیگــران و ... را به ارائه کمک های مالی به 
ســازمان های حامی زنان ترغیب کرده است. در 
این میان ایران نیز از این وضعیت مستثنا نبوده و 
بنا بر اعلام بهزاد وحیدنیا، مدیرکل مشاوره و امور 
روانشناختی ســازمان بهزیستی آمار تماس های 
اختلافات زوجین در قرنطینه افزایشی سه برابری 

داشته است. 
از سویی دیگر براساس اطلاعاتی که غلامحسین 
حقدادی، معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی 
خراسان رضوی ارائه کرده اختلافات حاد خانوادگی 
در اســتان نســبت به فروردین ماه سال 1398 
رشدی 20 درصدی داشته است. این درحالیست 
کــه معصومه ابتکار، معاون امــور زنان و خانواده 
ریاســت جمهوری در مصاحبه ای که اخیرا داشته 
مطرح کرده اســت که »میزان خشونت خانگی در 
ایران در مقایسه با آمارهای جهانی چندان حاد و 
شدید نیست« حتی ایشان وضعیت خشونت های 
خانگی را با دیگر کشــورها مقایسه کرده و مطرح 
می کند که »وضعیت ما از وضعیت متوسط جهانی 
از لحاظ شیوع خشونت های خانگی بهتر است البته 
اینکه چه میزان از این خشونت ها هم اطلاع رسانی 

می شود، جای بحث و بررسی دارد«.
 متأسفانه از آنجا که خشونت های خانگی علیه زنان 
جزو آسیب های پنهان و مغفول جامعه ما محسوب 
می شود زنان میزان کمی از این خشونت ها را ارائه 
می دهند، اما پرسش اینجاســت که خانم ابتکار 
چطور براســاس آماری که نمی توان به آن برای 
تحلیل وضعیت جامعه تکیه کرد اقدام به مقایسه 
ایران با دیگر کشورها کرده و حتی وضعیت کشور 
را مناسب قلمداد می کند! برهمین اساس با حسین 
اکبری، عضو هیئت علمی دانشــگاه فردوسی در 
رابطــه وضعیت اعمال خشــونت های خانگی در 
جامعه و صحت و جامعیت داده های آماری مربوط 

به این آسیب اجتماعی به گفت وگو پرداختیم. 
اکبری توضیح داد: خشونت علیه زنان بحثی چند 
بعدی اســت و انواع گوناگونی چون خشونت های 
دارد  اجتماعی  اقتصادی،  جسمی، جنسی، کلامی، 
که هر کدام از آن ها وضعیت و عوامل ایجادکننده 
متفاوتی دارند. در تعریف اولیه خشونت باید گفت 
که سوء رفتاری است که منجر به صدمه جسمی، 
روانی و عاطفی در افراد شــده و اثری را در فرد 
به وجود آورد که زندگی عــادی و متعادل او را بر 

هم زند.
وی افزود:  میزان آمارهای مربوط به خشونت های 
روانی و جسمی بیشتر اســت؛ چراکه افراد برای 
شکایت از این دست ازخشونت ها به سازمان های 
انواع  این درحالیست که  مربوط مراجعه می کنند، 
دیگر خشــونت ها نیز در جامعــه رخ می دهد، اما 
از آنجا که در رابطه با اثبات، شــکایت و تشکیل 
پرونده این دســت از خشونت ها مشکلاتی وجود 

دارد افراد عمدتا گزارشی ارائه نمی کنند.
داده های آمارهای قانونی، بسیار کمتر از میزان واقعی 

خشونت  موجود در جامعه است
این استاد دانشــگاه ادامه داد:  آنچه که آمارها از 
میزان خشونت های روانی و جسمی نشان می دهند 
داده های کاملــی از آنچه در جامعه اتفاق می افتد، 
نیست؛ چراکه این دسته از آسیب های اجتماعی از 
و  پنهان جامعه محسوب می شود  نوع آسیب های 
ممکن است بسیاری از خانواده ها درگیر آن باشند، 
اما عملا گزارشی از بروز این آسیب ارائه ندهند یا 
بنا به دلایل گوناگونی طرح شکایت نکنند. درنتیجه 
آمارهای موجود بخشی از داده هایی است که افراد 
به دلیل شــدت تضاد آن وارد یک دعوای حقوقی 
می شــوند و با ارجاع پرونده به پزشــکی قانونی 
این فرایند را دادرســی قضایی تبدیل می کنند و 
قاعدتا آمارهای موجود بسیار کمتر از میزان واقعی 
خشونت هایی است که در کلیت جامعه یا در شهر 

مشهد وجود دارد.
زنان، خشونت های جسمی علیه خود را ارائه نمی دهند

این استاد دانشــگاه با بیان اینکه »اتکا به آمارها 
می تواند کار تحلیل وضعیت خشــونت در جامعه 
را مشــکل و دشــوار کند« تصریح کرد: زنان بنا 
به دلایل گوناگونی ازجمله وابستگی هایی که وجود 
دارد یا اجبار به تحمل وضعیت موجود به دلیل عدم 
اجتماعی  مالی و عدم وجود حمایت های  استقلال 
قوی در جامعه، عمدتا موارد خشونت علیه خود را 
–به ویژه خشونت های جسمی- گزارش نمی کنند.

فشــارهای اقتصادی، اجتماعــی و روانی؛عوامل 
تأثیرگذار در ایجاد تضاد بین زوجین

اکبری تشریح کرد: بر اساس مطالعات انجام شده 
بر خشــونت علیه زنان، عواملی به دست آمده که 
فاکتورهای تأثیرگذار بر این آسیب هستند. به نظر 
می رســد در حال حاضر این عوامل به نسبت قابل 
توجهی در جامعه وجود دارند. درواقع فشــارهای 
اقتصــادی، اجتماعی و فشــارهای روانی بر روی 
افراد از عواملی است که به شدت در بروز خشونت 

و ایجاد تضاد بین زوجین تأثیرگذار است.
وی با بیان اینکه »وجود این دســته از فشارهای 
اقتصادی، روانــی و اجتماعی در جامعه به ویژه در 
دو سال اخیر و با شیوع بیماری کرونا تشدید شده 
اســت« بیان کرد: بنابراین این شرایط می تواند 
به صورت بالقوه پتانســیل افزایش خشونت ها را 
به همراه داشته باشــد. درنتیجه زمانی که چنین 
فاکتورهایی وجود دارند احتمالا پدیده خشــونت 

علیه زنان در جامعه ما افزایش داشته است.
این استاد دانشگاه با اشاره به آمارهای جهانی در 

رابطه با خشونت اعمال شده علیه زنان گفت: این 
آســیب اجتماعی تنها مختص ایران نیست بلکه 
نسبی  به صورت  نیز  توســعه یافته  کشورهای  در 
با شــدت و ضعف مختلفی وجود دارد. براساس 
داده های به دســت آمــده از تحقیقاتی که در کل 
کشور انجام شده حدود 60 درصد از زنان حداقل 
یک بار خشــونت جسمی و انواع خشونت ها را در 

طول زندگی خود تجربه کرده اند.
اکبری تصریح کرد:  آنچه که به لحاظ جامعه شناسی 
دارای اهمیت است خشونت های مداوم به ویژه با 
شدت  زیاد است؛  یعنی فرد همواره به صورت روانی 
همسر خود را تحقیر کند و این امر تبدیل به الگوی 
رفتاری برای او در اعمال خشونت شود. بنابراین 
دو فاکتور تداوم و شــدت خشونت بایستی وارد 
معادله شــود تا بتوان درک بهتری از این وضعیت 
داشته باشــیم. به نظر نمی رسد خشونت هایی که 
به صورت مداوم و با شــدت زیاد انجام می شوند 
بیش از خشونت های کلی باشند که علیه زنان در 

جامعه اعمال می شود.
روند افزایشی خشونت در چند سال اخیر

وی خاطرنشان کرد:  این نکته حائز اهمیت است 
که براســاس آمارهای پزشکی قانونی و داده های 
موجود در چند سال اخیر روند خشونت علیه زنان 
افزایشــی بوده اســت؛ حداقل در تعداد تشکیل 
پرونده هایی که در پزشــکی قانونی شکل گرفته 
روند افزایشی مشهود اســت. هرچند که ممکن 
است افزایش تشکیل پرونده ها در پزشکی قانونی 
به دلیل بیشتر شدن خشــونت ها بوده یا به سبب 
تغییراتی باشــد که در حــوزه اجتماعی در حال 
رخ دادن اســت؛  یعنی گزارش دهی از این موارد 

افزایش پیدا کرده است. 
وی در رابطــه با تأثیر بیماری کرونا بر رفتار افراد 
در خانواده اظهار کرد: تحقیقات نشان می دهد که 
در شرایط ایجاد شده ناشی از شیوع بیماری کرونا 
یکسری از خانواده ها دچار تنش هایی شده اند. در 
اســتان خراسان رضوی نیز ارزیابی انجام شده و 
حدود ۵0 خانواده مورد بررســی قرار گرفته اند و 
حدود 40 درصد از ایــن خانواده ها انواع تضادها 
را درون خانه تجربــه کرده اند. همچنین افزایش 
تضادها بین والدین و زوجین در این دوران گزارش 
شده اســت. با توجه به فشارهایی که در شرایط 
موجود بر افراد وارد می شود و سپری کردن مدت 
زمان طولانی درکنار هم و از ســویی دیگر فقدان 
گزینه هایی برای گذراندن اوقات فراغت و... باعث 
بروز تضاد، اختــلاف و درنهایت ایجاد درگیری و 

اعمال خشونت علیه اعضای خانواده می شود.
اعمال خشونت در خانواده بین چه اقشاری بیشتر است؟

این استاد دانشگاه با بیان اینکه »خشونت هایی که 
به صورت فیزیکی رخ می دهند تقریبا در بین همه 
اقشار جامعه وجود دارد، اما عمدتا الگویی بوده که 
مربوط به طبقات متوسط رو به پایین است؛ چراکه 
در این اقشار پتانسیل و فشــارهای روانی برای 
اعمال خشونت بیشتر است« گفت: خشونت جزئی 
از فرایند جامعه پذیری کلی طبقات متوسط رو به 
پایین جامعه است و با توجه به شرایط محیطی به 
صورت نسبی پتانســیل انواع خشونت ها در میان 

آن ها بالاست. 
احتمال افزایش خشونت در کودک همسری

ایــن جامعه شــناس با اشــاره به آمــار بالای 
کودک همسری در خراسان رضوی و ارتباط آن با 
میزان خشونت های اعمال شده در خانواده تشریح 
کرد: آمارهای سال 139۵ نشان می دهد که حدود 
20 درصد از کودک همسری ها در استان خراسان 
رضوی اتفاق می افتد که آمار قابل توجهی نسبت 
به کل کشور است و شواهد نیز نشان می دهد که 
این امر در حال افزایش اســت. کودک همسری 
خود می تواند فی نفســه احتمال بروز خشونت را 
به دلیل مسائل موجود در این پدیده افزایش دهد. 
براساس سرشــماری در سال 139۵در مشهد ۷ 
هزار و 300 دختر 10- 14 ازدواج کرده اند که این 
تعداد در مقایســه با کل خانواده ها نسبت چندان 
بالایی نیســت، اما عملا به عنــوان فاکتوری که 
می تواند بالقوه پتانسیل بروز خشونت را افزایش 

دهد دارای اهمیت است. 
مقایسه وضعیت اعمال خشونت ها در ایران با دیگر 

کشورها، کار اشتباهی است
اکبری در پاســخ به این پرسش که آیا گفته خانم 
ابتکار مبنی بر اینکه »خشــونت خانگی علیه زنان 
چندان حاد نیســت؟« صحیح است یا خیر، بیان 
کرد: این صحبت ها درواقع دیدگاه هایی است که 
عمدتا چاشنی سیاســی دارد، اما اساسا مقایسه 
کشــور ما با دیگر کشــورها -به ویژه کشورهای 
غربی- کار اشــتباهی است؛ چراکه در بسیاری از 
اعمال  خشونت های  کوچکترین  افراد،  کشــورها 
شده را هم گزارش می دهند. بنابراین شاید یکی 
از دلایل بالا بودن میزان خشــونت در کشورهای 
ناشی  رفتارهای  زیاد  غربی گزارش دهی بســیار 
از خشــونت اســت؛ یعنی با کوچکترین اعمال 
خشــونت، پلیس در جریان قرار گرفته و پرونده 

تشکیل می شود.
گزارش های خشونت خانگی در جامعه ایران بسیار کم 

است
وی افزود: اساســا در جامعه ایران گزارش دهی 
این نوع از موارد بســیار به ندرت انجام می شود 
و اطلاع دهی بسیار پایین است؛ بنابراین مقایسه 
آماری ایران با دیگر کشورها در این زمینه اساسا 
محلی از اعراب ندارد. براساس تقسیم بندی هایی 
که در رابطه با انواع آســیب های اجتماعی وجود 
دارد خشــونت علیه زنان جزو آسیب های مغفول 
جامعه است؛ یعنی آســیب هایی که شیوع آماری 
قابل توجهی در جامعه دارد، اما تقریبا حساسیتی 
نســبت به آن وجود ندارد؛ چراکه هنوز برساخت 

اجتماعی کاملی از این نوع مســائل در جامعه ما 
ایجاد نشده است. درواقع مردم این موضوع را 
به عنوان مسأله ای اجتماعی محسوب نمی کنند. 
دیدگاه مسئولان کشــوری نیز به همین شکل 
اســت؛ یعنی خشــونت علیه زنان، کودکان، 
ســالمندآزاری و.... را چنــدان به عنوان یک 

مسأله اجتماعی قلمداد نمی کنند.
بازی با آمارها در جامعه ایران

این جامعه شــناس ادامه داد: به نظر می آید 
که در جامعه ما بیشــتر بــازی با آمارها 

صورت می گیرد و به صورت کلی چندان 
برای کاهش خشــونت  برنامه  مدونی 
علیه زنان وجود ندارد و امری اســت 
مشــاهده  قابل  جامعه  کلیــت  در  که 
اســت. هرچند اقدامــات خوبی چون 
فعالیت اورژانس اجتماعی یا ســمن ها 
و گروه های فعــال در حمایت از زنان 
آسیب دیده صورت گرفته است. درواقع 
ایــن اقدامات منجر شــده که جامعه 
ایرانی حساسیت بیشــتری نسبت به 
مســائلی چون خشــونت علیه زنان، 
کودک آزاری و به طور کلی خشونت های 

خانگی داشته باشد.
فضای مجازی حساسیت  جامعه نسبت به 

خشونت  را بیشتر کرده است
با اشاره به فراهم شدن فضای  اکبری 

مناسب توسط شبکه های اجتماعی گفت:  
درواقع با فضایی که شــبکه های اجتماعی 

ایجــاد کرده انــد نمونه های این دســته از 
خشونت ها به سرعت در این فضا منتشر شده 

و منجر به ایجاد حساســیت عمومی می شود. 
فضای مجازی در ایجاد حساســیت افراد به این 

دسته از خشونت ها بســیار مؤثر بود هرچند که با 
وضعیت ایده آل خــود هنوز فاصله دارد. از دیدگاه 
من بدنه کلی جامعه به این ســمت حرکت می کند 
که حساسیت بیشتری نسبت به این نوع از رفتارها 

از خود نشان دهد.
تأثیر شرایط زنان بر وضعیت کلی خانواده و فرزندان

وی در پاسخ به این پرسش که آیا نظر خانم ابتکار 
در مورد اهمیت بیشــتر لایحــه امنیت کودکان و 
نوجوانان نسبت به لایحه تأمین امنیت زنان درست 
اســت؟ گفت: نباید این دو موضوع با هم مقایسه 
شوند؛ چراکه هر کدام جایگاه خاص خود را دارند، 
اما قاعدتا اگر بخواهیم دیدگاه اساسی تری به این 
موضوع و این صحبت داشته باشیم باید بیان کرد 
وضعیت زنان به دلیل اینکه ستون و هسته خانواده 
محسوب می شوند و بسیاری از ویژگی هایی که در 
خانواده وجود دارد زاییده شرایطی است که زنان 
با آن مواجهه هستند اهمیت بیشتری دارد؛ چراکه 
وضعیت زنان به شــدت بر وضعیت کلی خانواده 

و فرزندان تأثیرگذار اســت و چه بسا بسیاری 
از کودک آزاری ها ریشه در وضعیت زنان دارد.

قرنطینه خانگی، فشار بر زنان را افزایش داده 
است

اکبری ادامه داد: از آنجا که مدیریت خانه 
و خانواده بر عهده زنان اســت قاعدتا 

مســئولیت زنــان در دوران قرنطینه 
به شــدت افزایش پیدا می کند. کار 

این شــرایط  در  در خانواده  زنان 
بیشــتر شده و از ســویی دیگر 
باید روابط بیــن افراد خانه را نیز 

مدیریت کنند.
خودکشی و فرار دختران از خانه؛ نتیجه فشارهای موجود 

در خانواده
این استاد دانشگاه با اشاره به تبعاتی که خشونت 
علیه زنان به همراه دارد، خاطرنشان کرد: قاعدتا 
هنگامی که انواع فشار در محیط خانواده افزایش 
پیدا کرده و همراه تضاد و درگیری باشد پیامدهایی 
را به دنبال خواهد داشــت. براســاس تحقیقات 
صــورت گرفته یکی از علل اصلــی فرار دختران 
از خانه یا خودکشــی ها فشــارهایی است که در 
خانواده  وجود دارد. همچنین این فشارها می تواند 
منجر به انواع آسیب های روانی چون افسردگی در 
افراد شود. درواقع زمانی که فشارها زیاد می شود 
بایستی انتظار انواع درگیری ها و خشونت ها را در 

خانواده داشته باشیم.
وی در پاسخ به این پرســش که جامعه ما پس 
از کرونا با چه بحران هایی روبه رو می شود؟ گفت: 
بحران های پس از بیماری کرونا بســتگی به این 
دارد که شــرایط فعلی چقدر بــه طول می انجامد 
همچنین پیامدهای ناشــی از آن چون فشارهای 
اقتصادی، اجتماعی و رابطه ای بر روی افراد بیشتر 
شده و تدوام یابد. مسلما چنین وضعیتی می تواند 
تبعات زیادی به همراه داشــته باشد شاید یکی از 
عواملی که منجر شــده تا دولت تلاش کند به هر 
شکل ممکن فضا را باز کند و وضعیت را به حالت 
عادی خود بازگرداند همین تبعات زیادی است که 
بیماری کرونا می توانــد در حوزه های گوناگون از 

جمله خانواده به همراه داشته باشد.
افزایش طلاق، پس از کرونا

این جامعه شناس تشریح کرد:  در دوره پسا کرونا 
باید انتظار داشته باشیم که موجی از انواع مسائل 
چون تقاضای طلاق ایجاد شود؛ چراکه به صورت 
تراکمی در چند ماه گذشــته این موارد روی هم 
جمع شــده و فشــارها هم افزایش داشته و این 
موضوع را تشدید کرده است. همچنین بسیاری از 
کسب وکارها دچار مشکل شدند، افزایش چک های 
برگشتی و... همگی به شــدت بر خانواده ها تأثیر 

می گذارد و تبعات زیادی به همراه خواهد آورد.
عدم آینده نگری برنامه ریزی های مدیریتی در جامعه

اکبری در پاســخ به این پرســش که آیا دولت، 
آمادگی مدیریــت افزایش طلاق ها، فرار دختران، 

خودکشی و... را دارد؟ گفت: یکسری اقدامات 
توسط ســازمان های متولی انجام می شود؛ زیرا 
پیش بینی کرده اند که ممکن است این مسائل به 
وقوع بپیوندد بنابراین نیاز اســت تا سازمان های 
متولی آمادگی لازم در این زمینه را داشته باشند. 
تجربه های گذشــته نشان داده است که ما بیشتر 
جامعه ای هســتیم که در حــال، زندگی می کنیم؛ 
بنابراین سیســتم مدیریتی ما با توجه به شرایط 
پیش رو و براساس همان چیزی که در حال حاضر 
اتفاق می افتــد برنامه ریزی های خــود را انجام 
می دهد و چندان بر سناریوهای آینده نگر  متمرکز 

نیست.
گفتنی است که سیدآریا حجازی، مدیرکل پزشکی 
قانونی داده های مراجعان به پزشــکی قانونی در 
اســتان را ارائه دادند. هر چند که مطرح کرد که 
به دلیل شیوع بیماری کرونا سیستم به مدت زمان 
ســه ماه به حالت تعلیق درآورده شده و با حداقل 
ظرفیت کار می کرده اســت درنتیجه آمار موجود 
واقعی نیســت؛ بنابراین نمی توان مطرح کرد که 
میزان مراجعه افراد به پزشــکی قانونی کاهش یا 

افزایش داشته است.
این آمار به شرح زیر است:

  
 

اگرچه که به نظر دکتر اکبری با توجه به شــرایط 
موجود، امکان مقایســه آمارهای فروردین 1398 
با فروردین ماه سال جاری وجود ندارد، اما همین 
داده ها نشــان می دهد که با وجود فعالیت حداقلی 
سازمان پزشــکی قانونی در چند ماه اخیر میزان 
مراجعه ها در فروردین ماه ســال جاری قابل تأمل 

بوده است.

ح امروز از وضعیت
ش صب
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سیاست شورای اطلاع رسانی ترویج 
ماندگاری در خانه است

معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتانداری خراســان رضوی گفت: سیاست 
شــورای اطلاع رســانی این اســت که از تمام ظرفیت ها برای تاکید بر رعایت 

پروتکل های بهداشتی و ترویج ماندگاری در خانه استفاده کند.
حسن جعفری در جلســه شورای اطلاع رسانی استان که در سالن جلسات شهید 
باهنر اســتانداری برگزار شــد، اظهار کرد: ســتاد مقابله با ویروس کرونا استان 
همزمان با شــیوع ویروس کرونا در کشور آغاز به کار کرد و تاکنون 42 جلسه با 

محوریت این ستاد برگزار شده است.
وی با قدردانی از اصحاب رسانه استان به واسطه پوشش اخبار انتخابات و حضور 
فعال در ایام مقابله با کرونا، افزود: امیدواریم با همدلی و وحدت نظر، بتوانیم نقش 

اطلاع رسانی را به نحو احسن ایفا کنیم.
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتانداری خراسان رضوی با اشاره به اینکه 
در ستاد کرونا اســتان وحدت نظر برای مقابله با این ویروس شکل گرفته است، 
تصریح کرد: مسئولان استان بعد از جلسات برگزار شده با متخصصین و پزشکان 
صاحب نظر به این نتیجه رســیدند که شیوع ویروس کرونا خطرناک است و باید 
بحث مقابله جدی در دستور کار بگیرد، به همین منظور هرآنچه لازم بود، صورت 

گرفت.
جعفــری با بیان اینکه خوشــبختانه تاکنــون فوتی در بین کادر درمانی اســتان 
نداشــته ایم، ادامه داد: در این مدت تمام تلاش اســتان ایــن بود که کیت های 
حفاظــت فردی را تهیه کنیم و در اختیار کادر درمانی قرار دهیم تا افزایش ایمنی 

در حوزه کادر درمانی داشته باشیم.
وی با اشــاره به اینکه تا روز گذشــته تعداد 50 دستگاه ونتیلاتور در استان تامین 
شــده است، خاطرنشان کرد: در بحث تجهیزات و ملزومات بهداشتی، طی دو ماه 
گذشته بســیاری از واحدهای تولیدی به سمت تولید ماسک و ملزومات گوناگون 
رفتند و اکنون هیچ دغدغه ای برای تامین مواد ضد عفونی کننده، ماسک و سایر 

ملزومات در استان نداریم.
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتانداری خراســان رضوی با بیان اینکه 
فروشگاه های عرضه اقلام کالاهای اساسی در این ایام مشغول فعالیت هستند و 
کمبودی وجود ندارد، تاکید کرد: دغدغه ای در حوزه تامین  کالاهای اساسی استان 
وجود ندارد، با این وجود به صورت روزانه ستاد پیشگیری و مقابله با کرونا استان 

وضعیت کالاهای اساسی را رصد می کند تا شاهد کمبودی نباشیم.
جعفری با اشاره به اینکه ویروس کرونا اقتصاد جهان را تحت تاثیر خود قرار داده 
است، گفت: معتقد هستیم که باید با کرونا هم زیستی داشته باشیم و زندگی کنیم، 
لذا ضرورت دارد که پروتکل های بهداشتی را حداقل تا پایان سال در زندگی خود 

رعایت کنیم.
وی به طرح رزمایش مواسات پرداخت و ادامه داد: یکی از مزایای ستاد پیشگیری 
و مقابله با کرونای اســتان، ایجاد ستاد پشتیبانی مردمی مبارزه با این ویروس بود 

که به واسطه آن از مردم و خیرین برای مقابله با کرونا کمک گرفته شده است.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری خراسان رضوی اظهار کرد: 25 هزار 
تخت نقاهتگاهی در استان تامین شده تا در شرایط بحرانی از آن ها استفاده کنیم، 
خوشــبختانه تاکنون نیازی به اســتفاده از این نقاهتگاه ها پیدا نکرده ایم و طبق 
آخرین آمار تنها 50 نفر در یک فاز نقاهتگاهی بســتری شده اند و بیشتر افراد در 

قرنطینه خانگی هستند.
جعفری در بخش دیگری از صحبت های خود خاطرنشــان کرد: سیاســت ما در 
شــورای اطلاع رسانی این اســت که از تمام ابزار خود در اســتان برای رعایت 

پروتکل های بهداشتی و ترویج ماندگاری در خانه استفاده کنیم.
وی بر اهمیت خنثی ســازی تحرکات دشــمن و رســانه های ضد انقلاب توسط 
شــورای اطلاع رسانی استان تاکید کرد و گفت: انتظار می رود که اصحاب رسانه 
در حوزه تاب آوری اجتماعی فعالیت کرده و از مسئولین همواره مطالبه گری کنند 

تا قبل از ترویج شایعات، از انتشار آن جلوگیری شود.
گفتنی است؛ در پایان این جلسه از اعضای این شورا به واسطه تلاش های شورای 
اطلاع رســانی استان در حوزه مقابله با کرونا و آگاه ســازی مردم، با اهدای لوح 

یادبود، تقدیر به عمل آمد.

گزارشخبری

خودکشی و... را دارد؟ گفت: یکسری اقدامات 
توسط ســازمان های متولی انجام می شود؛ زیرا 
پیش بینی کرده اند که ممکن است این مسائل به 
وقوع بپیوندد بنابراین نیاز اســت تا سازمان های 
متولی آمادگی لازم در این زمینه را داشته باشند. 
تجربه های گذشــته نشان داده است که ما بیشتر 
جامعه ای هســتیم که در حــال، زندگی می کنیم؛ 
بنابراین سیســتم مدیریتی ما با توجه به شرایط 
پیش رو و براساس همان چیزی که در حال حاضر 
اتفاق می افتــد برنامه ریزی های خــود را انجام 
می دهد و چندان بر سناریوهای آینده نگر  متمرکز 

نیست.
گفتنی است که سیدآریا حجازی، مدیرکل پزشکی 
قانونی داده های مراجعان به پزشــکی قانونی در 
اســتان را ارائه دادند. هر چند که مطرح کرد که 
به دلیل شیوع بیماری کرونا سیستم به مدت زمان 
ســه ماه به حالت تعلیق درآورده شده و با حداقل 
ظرفیت کار می کرده اســت درنتیجه آمار موجود 
واقعی نیســت؛ بنابراین نمی توان مطرح کرد که 
میزان مراجعه افراد به پزشــکی قانونی کاهش یا 

افزایش داشته است.
این آمار به شرح زیر است:

  
 

اگرچه که به نظر دکتر اکبری با توجه به شــرایط 
موجود، امکان مقایســه آمارهای فروردین 1398 
با فروردین ماه سال جاری وجود ندارد، اما همین 
داده ها نشــان می دهد که با وجود فعالیت حداقلی 
سازمان پزشــکی قانونی در چند ماه اخیر میزان 
مراجعه ها در فروردین ماه ســال جاری قابل تأمل 

بوده است.

ح امروز از وضعیت
ش صب

گزار

 زنان؛
 علیه

ی و سیاسی خشونت
 اجتماع

ت کرونا
ت پش

سکو

 کودک آزاریهمسرآزارینوع معاینه

جمعمردزنجمعمردزن

۷436280۵6612فروردین 1398

3۵1213۷28311فروردین 1399

2۵.0100.09.1-111.۷19۵.2116.4درصدرشد/کاهش

800۵8438848۷۵123198سال 1398

 یکی از عواملی که منجر شده تا دولت تلاش کند به هر شکل ممکن فضا را باز کند و وضعیت جامعه را به حالت عادی خود بازگردد همین تبعات 
زیادی است که بیماری کرونا می تواند در حوزه های گوناگون از جمله خانواده به همراه داشته باشد.

 شاید یکی از دلایلی که میزان خشونت در بسیاری از کشورهای غربی بالاست این است که گزارش دهی رفتارهای ناشی از خشونت
 بسیار زیاد است؛ یعنی با کوچکترین اعمال خشونتی پلیس در جریان قرار گرفته و پرونده تشکیل می شود.

حدود 60 درصد از زنان ایرانی حداقل یک بار خشونت جسمی و انواع خشونت ها را در طول زندگی خود تجربه کرده اند.

مسئولان کشوری خشونت علیه زنان، کودکان، سالمندآزاری و.... را به عنوان یک مسأله اجتماعی قلمداد نمی کنند.

 فشارهای موجود و فقدان گزینه هایی برای گذران اوقات فراغت در دوران قرنطینه منجر به بروز تضاد، اختلاف
 و درنهایت ایجاد درگیری و اعمال خشونت علیه اعضای خانواده می شود.

 کودک همسری می تواند فی نفسه احتمال بروز خشونت را افزایش دهد.

امسال ماه رمضون، نمى تونیم دور هم سر یه سفره بشینیم و هر کدوم تو خونه خودمون دعا مى خونیم. 
اما یاد گرفتیم با دلامون کنار هم باشیم. اعضاى یه خانواده همیشه قلبشون براى سلامتى همدیگه مى تپه. تو 
این سال ها شما هم مثل یه خانواده با نزدیکى دلاتون سلامتى هزاران کودك محک رو رقم زدین و نذاشتین 
تو هیچ شرایطى درمانشون متوقف بشه. پس بیاین تو ماه رمضون امسال که دستامون از هم دور شده، 

کارى کنیم نزدیکى  دلامون باعث بشه سحر سلامتى درِ خونه همه کودکانمون رو بزنه و بیشتر از 
19 هزار خانواده محک این روزهاى سخت رو با دغدغه کمترى بگذرونن.
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مدیر کل نظارت بر ساخت و سازها و کمیسیون های ماده صد شهرداری 
مشــهد گفت: در سال گذشته، کمیسیون های ماده صد در مجموع تعداد 

13 هزار و ۶34 ملک دارای تخلف را رسیدگی کرده اند.
به گزارش صبح امروز، مســعود ایاز با اشاره به عناوین مهم تخلفات در 
این ســال، اظهار کرد: پیشروی طولی مازاد از 10 درصد، زیربنای بدون 
پروانه و پیشروی طولی تا 10 درصد، رتبه اول تا سوم تخلفات ساختمانی 

را به خود اختصاص دادند.
وی ضمن دعــوت از مردم جهت رعایت هرچه بیشــتر اصول و قواعد 
قانونی در ساخت و سازها، بیان کرد: با عدم ارتکاب تخلفات ساختمانی، 
ضمــن جلوگیری از بروز هزینه های مادی و معنوی برای خود و ســایر 
شــهروندان، به زیبایی و استانداردسازی هرچه بیشتر محیط خود کمک 

کنند.

صدور 13 هزار و 634 
رای در کمیسیون های 
ماده صد طی سال 
گذشته

تاسیسات گردشگری خراسان رضوی با 
وجود تعطیلی نیرو تعدیل نکرده اند

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی گفت: در حالی 
که اصناف و مشاغل مختلف بیش از 40 هزار نفر نیرو را به دلیل کرونا تعدیل کرده 

اند اما تاسیسات گردشگری خراسان رضوی با وجود تعطیلی نیرو تعدیل نکرده اند.
زیارتی،  کمیته  جلسه  شانزدهمین  در  مکرمی فر  ابوالفضل  امروز،  گزارش صبح  به 
این مطلب  بیان  با  اقامتی ستاد کرونا استان خراسان رضوی  اماکن  گردشگری و 
افزود: با پایان شیوع کرونا و عادی شدن شرایط موجی از سفرها به مشهد سرازیر 
خواهد شد و کسب و کار مراکز اقامتی و تاسیسات گردشگری رونق خواهد گرفت.

او گفت: امیدواریم با رونق دوباره سفرها بخشی از خسارت ها جبران شود. 
کارنامه درخشان مدیران مراکز اقامتی و تاسیسات گردشگری خراسان 

رضوی در پیشگیری از شیوع کرونا
تمامی  استانداری خراسان رضوی گفت:  زائران  امور  مدیریت  و  معاون هماهنگی 
مدیران مراکز اقامتی جامعه حرفه ای هتلداران، جامعه هتل آپارتمان داران ،اقامتگاه 
های بوم گردی، مهمانپذیران و....در تمام روزها و هفته  هایی که استان با ویروس 
کرونا درگیر بوده است، براساس مصوبات ستاد مقابله با کروناب استان با تعطیلی 
اماکن اقامتی در راستای جلوگیری از شیوع بیماری کرونا ، کارنامه درخشانی از خود 

به جای گذاشتند.
در  کرونا  شیوع  بحث  که  دقایقی  و  روزها  نخستین  گفت:از  براتی  صادق  محمد 
مشهدمقدس و استان خراسان رضوی جدی شد تمامی دستگاه ها و نهادها بلافاصله 

پای کار آمدند تا میزان آسیب ناشی از این ویروس را به حداقل برسانند.
وی افزود: مدیران و متصدیان مراکز واماکن اقامتی استان نیز در همین راستا پای 
کار آمدند و اعلام کردند مسئله سلامت زائر و مسافر برای آنان اولویت بیشتری دارد 

و در این شرایط از پذیرش مسافران معذور هستند.
وی ادامه داد: با وجود این که هتل ها در این ایام انتظار چنین اتفاقاتی را نداشتند 
اما تمام برنامه ها را براساس تصمیمات گرفته شده در راستای پیشگیری و مبارزه با 
کرونا اجرا کردند و ضمن پیروی از ابلاغیه های ستاد پیشگیری و کنترل بیماری 
کرونا، به صورت داوطلبانه حدود 8هزار تخت نقاهتگاهی را برای اسکان بیماران 
آماده و در اختیار ستاد گذاشتند و نشان دادند که بدون هیچ چشم داشتی سلامت 

مردم و جامعه را در اولویت برنامه هایشان قرار داده اند.
براتی تصریح کرد: با توجه به اینکه این مدت شرایط سخت و طاقت فرسایی برای 
مردم و هتلداران بوده و شیوع ویروس کرونا گردشگری استان خراسان رضوی را به 
شدت تحت تاثیر قرار داده است اما ضروریست فعالان حوزه گردشگری با همکاری 
آماده  پسا کرونا  دوران  برای  را  برنامه های مدونی  و گردشگری  فرهنگی  میراث 
نمایند تا انشالله با پایان یافتن این بیماری ضمن جبران شرایط گذشته آماده پذیرایی 

از زائران و مسافران در مشهد و استان باشیم. 
هم چنین یوسف بیدخوری معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی خراسان رضوی گفت: دستورالعمل جدیدی از وزارت به استان ابلاغ 

شده که برخی از مراکز اقامتی با رعایت این دستورالعمل خدمات ارائه کنند.
هم چنین امیر سزاوار از برخی دستگاه ها که به مصوبات ستاد استانی کرونا عمل 
نمی کنند گلایه کرد و گفت: برخی دستگاه ها حتی به صورتجلسه ای که امضا 

کرده اند عمل نمی کنند.

حجم آلاینده های هوای مشهد رو به 
کاهش است

حجم آلاینده ها در هوای این کلانشهر در مقایسه با روز گذشته بسیار کم شد و 
شاخص کیفیت هوای مشهد روز گذشته شانزدهم اردیبهشت ماه در شرایط سالم 
قرار داشت.مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی روز دوشنبه  با بیان این 
مطلب افزود:  میانگین کنونی شاخص کلی کیفیت هوای شهر مشهد  55 ای.کیو.
آی است که نشانگر هوای سالم است در حالی که دیروز این شاخص عدد ۶5 ای. 
کیو. آی  را نشان می داد.تورج همتی با بیان این که کیفیت هوا در مناطق سمزقند، 
خاقانی،الهیه، خیام جنوبی،سجاد، لشگر و رسالت این شهر در وضعیت پاک است 
افزود: شاخص کیفیت هوا در 1۶ ایستگاه دیگر مستقر در این شهر نشانگر هوای 
ترددهای  کاهش  با  مشهدی  شهروندان  است  شایسته  داد:  ادامه  است.وی  سالم 

غیرضروری نقش موثر خود را در بهبود وضعیت هوا ایفا کنند. 
قرار داشتن شاخص کلی کیفیت هوا تا 50 ای.کیو.آی به معنای وضعیت پاک و بین 

51 تا 100 ای.کیو.آی نشانگر وضعیت سالم است.
قرار داشتن شاخص کلی کیفیت هوا بین اعداد 101 تا 150 ای.کیو.آی به معنای 
آلودگی هوا برای افراد حساس و کودکان و بین اعداد 151 تا 200 ای.کیو.آی نیز 

به معنای آلودگی هوا برای همه سنین محسوب می شود.
همچنین قرار داشتن شاخص کلی کیفیت هوا بین اعداد 201 تا 300 ای.کیو.آی 

حالت اضطرار و بالاتر از عدد 300 نیز حالت بحرانی را نشان می دهد.
روز هوای سالم،  پاک، 2۶۶  روز هوای  طی سال گذشته شهروندان مشهدی 40 
57 روز هوای ناسالم برای گروه های حساس و 2 روز نیز هوای ناسالم برای تمامی 

گروه ها تنفس کردند.

نصب بشکه های ترافیکی در نقاط 
حادثه خیز شهر

با  این عملیات  ترافیک شهرداری مشهد گفت:  مدیرعامل سازمان حمل و نقل و 
هدف ایمن سازی و افزایش ضریب ایمنی وسایل نقلیه انجام شده است.

به گزارش صبح امروز، هادی عطارزاده طوسی با بیان این مطلب، اظهار کرد: این 
اقدام در راستای افزایش ایمنی و کاهش شدت تصادفات در معابر بزرگراهی به انجام 
شده است.وی افزود: این بشکه ها در نقاط حادثه خیز مانند بولوار آیت الله هاشمی 
رفسنجانی، بولوار وکیل آباد و بولوار امام علی)ع( نصب شده است.مدیرعامل سازمان 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد خاطرنشان کرد: گفتنی است این اقدام در 
گرفته  تصادفات صورت  کاهش شدت  و  ترافیک  کنترل  ایمنی،  برقراری  راستای 
است.عطارزاده طوسی بیان کرد: رویکرد اصلی ما در این اقدام روان سازی ترافیک 

و ایجاد ایمنی در رانندگان در نقاط حادثه خیز و پرتردد شهر است.

فعالان صنعت گردشگری خراسان رضوی خواستار شدند:

جبران خسارت های گردشگری نیازمند حمایت دولت
در شــهر / فعالان صنعت گردشــگری 
خراســان رضوی روز گذشــته در نشســت 
کمیسیون گردشگری اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی مشهد خواهان حمایت های 
بیشتر دولت برای جبران خسارت های ناشی از 
کرونا بر پیکر صنعت گردشگری این استان به 

ویژه در مشهد شدند.
رییس کمیســیون گردشگری اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشــاورزی خراسان رضوی 
در این نشســت گفــت: فعــالان اقتصادی 
باید به جــای اصرار بر دریافت تســهیلات 
کم بهره بر جلب برخی حمایت ها، امتیازات و 
تسهیلگری ها تاکید کنند تا بتوان از این طریق 
آســیب های وارده به صنعت گردشگری در 

بحران کرونا را کاهش داد.
علی اکبر علیزاده قناد افزود: اخذ معافیت های 
مالیاتی، اســتمهال بدهی های بانکی و ایجاد 
ظرفیت هایی برای تامین ســرمایه در گردش 
می تواند به مطالبات بخش خصوصی و فعالان 
صنعت گردشــگری تبدیل شــود و ظرفیت 

حمایتی موثرتر را فراهم آورد.
وی ادامه داد: ایــن موضوعات را می توان از 
طریق نمایندگان مجلس شــورای اسلامی و 
اتاق بازرگانی ایران پیگیری کرد و از شهرداری 
نیز خواســت برای مدتی اخــذ عوارض های 

مربوطه را لغو کند. 
وی گفت: کمیســیون گردشــگری باید از 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی دعوت 
کند تا پیشــنهادات به طور خاص در مجلس 
شورای اسلامی مطرح شود، زیرا پیشنهاداتی 
مانند معافیت های مالیاتی قابلیت اجرایی شدن 
بیشتری دارد.علیزاده قناد افزود: براساس آمار 
موجود، حدود 50 درصد اقتصاد مشهد مربوط 
به حوزه خدمات و گردشــگری است که این 
صنعت در شــرایط شــیوع کرونا 100 درصد 
متوقف شده اســت.وی ادامه داد: کمیسیون 
گردشگری اتاق بازرگانی خراسان رضوی باید 
مشکلات و مسائل فعالان حوزه گردشگری 
را بــه صورت مدون تا شــنبه هفته آینده به 
مسئولان ذیربط ارسال کند تا این مسائل در 
شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 

استان مطرح و حل شود.
وی گفــت: بیمــه بیکاری فعــالان صنعت 
گردشگری نیز با چالش هایی مواجه بوده و با 
وجود ثبت نام آنان در سامانه مربوطه هنوز این 

مهم محقق نشده است.
ضرورت تدوین تقویم سفر

اتاق  رییس کمیســیون گردشــگری  نایب 
بازرگانی خراســان رضوی نیز در این نشست 
گفت: در ایام نوروز از فعالان حوزه گردشگری 
تقاضا کردیم خســارت های وارده را ارزیابی 
کنند و در حال حاضر مشغول تجمیع و تدوین 
این اطلاعات هستیم تا این مسائل به صورت 

گزارش رسمی مســتند و به مجموعه های 
مرتبط ارسال شود.

مژگان ثابــت تیموری افــزود: در خصوص 
کارکنان  ویژه  آموزشــی  دوره های  برگزاری 
مجموعه های گردشگری، به دنبال اخذ مجوز 
لازم هستیم تا فعالیت مجازی به طور رسمی 
در اتاق بازرگانی مشهد آغاز شود، تاکنون نیز 
یــک دوره آموزش مدیریــت دوران کرونا و 

پساکرونا برگزار شده است.
وی ادامه داد: پس از اتمام این بحران و عادی 
شــدن امور، شاهد موجی از سفرها به مقاصد 
مختلــف و به ویژه کانون های گردشــگری 
خواهیم بود، لذا پیشــنهاد کردیم تقویم سفر 
تدوین شــود و حجم ســفرها در طول سال 

مدیریت و توزیع شود.
وی گفت: بازگشایی مقاصد گردشگری بدون 
تدوین تقویم سفر اشــتباه بزرگی خواهد بود 
زیرا احتمال دارد حجم سنگین سفرها در مدت 
مشــخص، خدمات رســانی گردشگری را با 

چالش مواجه کند.
ایرلاین های خارجی از شیوع کرونا سوء 

استفاده کردند
رییس انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرت 
هوایی، جهانگردی و گردشــگری خراســان 
رضوی نیز در این نشســت گفت: از اســفند 
ماه سال گذشــته دفاتر خدمات مسافرتی نیز 
با تعطیلی و بحران مواجه شدند و تاکنون 35 

درصد آنها ناگزیر از تعطیلی کامل بودند.
محمد سعید ولی زاده با اشاره به فعالیت بیش 
از 450 آژانس مســافرتی در خراسان رضوی 
افزود: با توجه به وضعیت فعلی، بســیاری از 
ایرلاین های خارجی ســوء استفاده کرده و از 
استرداد هزینه بلیت مسافران و پرداخت پول 
آژانس ها ســر باز می زنند و ما را با مشکلات 
جــدی مواجه کرده اند.وی ادامــه داد: هزینه 
بلیت ها باید به آژانس های داخلی عودت داده 
شــود تا بتوانند مطالبات افرادی که سفرشان 

به واسطه این بحران لغو می شود را بپردازند.
وی گفت: تاکنون چندین میلیارد تومان پول 
مربوط به آژانس های داخلی در خارج از کشور 
بلوکه شــده و خارجی ها از این شــرایط سوء 

استفاده می کنند.
تلاش برای ایجاد ذهنیت خوب در 

گردشگران سلامت
رییس کمیته گردشگری سلامت کمیسیون 
گردشگری اتاق بازرگانی خراسان رضوی نیز 
گفت: باید پس از کرونا این ذهنیت را در حوزه 
گردشــگری سلامت ایجاد کنیم که وضعیت 
درمانی ما در شرایط پاک به سر می برد و این 
اطمینان را به گردشگران سلامت بدهیم که 
مراکز پزشــکی ما از نظر بهداشتی مشکلی 

ندارند.
ناصر غفران افزود: وزارت بهداشــت و وزارت 

میــراث فرهنگی از امروز بایســتی تبلیغات 
رســانه ای را در این خصوص آغاز کنند و به 
گردشگران سلامت این اطمینان را بدهند که 
تنها برخی از مراکز پزشکی ما درگیر موضوع 

کرونا هستند.
وی با بیان اینکه، تاکنون هیچ پشــتیبانی از 
هیچ یک از مجموعه های گردشگری توسط 
دولت انجام نگرفته اســت اظهار داشت: آیا 
وزارت امور خارجه تسهیلاتی را برای ویزای 
ورود به کشــور آغاز کرده اســت تا در دوران 
پساکرونا گردشــگران خارجی تمایل سفر به 

ایران داشته باشند؟ 
ضرورت برنامه ریزی برای سفرها در 

دوره پساکرونا
رییس انجمن حرفه ای گردشــگری سلامت 
خراســان رضوی نیز در این نشســت گفت: 
تعطیلی شــنبه ها می تواند  پیگیری موضوع 
کمک بزرگی برای رونق مجدد گردشگری در 

داخل کشور باشد.
حســین نیکونام افزود: با توجه به اینکه 80 
تا 85 درصد گردشــگران ســلامت مشهد 
از کشــورهای عراق و افغانســتان هستند، با 
بازگشــایی مرزهای این دو کشــور می توان 

مجدد این حوزه از گردشگری را فعال کرد.
وی ادامــه داد: اگر بتــوان دبیرخانه ای برای 
دوران پســاکرونا تشکیل داد و جشنواره هایی 
را با قیمت های بسیار مناسب و تخفیف های 
مطلوب، با همکاری تمامی بخش های صنعت 
گردشــگری طراحی کرد، این ظرفیت فراهم 
می شــود تا حداقل ســرمایه لازم به چرخه 

اقتصادی صنعت گردشگری بازگردد.
 انتقاد از عملکردهای جزیره ای در بحران 

کرونا
رئیس جامعــه حرفه ای هتلداران خراســان 
رضوی نیز در این نشست گفت: آنچه باعث 
می شود در میانه این بحران، بخش خصوصی 
نتواند نتایج مطلــوب را در اخذ حمایت های 

کافی و موثر کسب کند، عملکرد جزیره ای در 
این حوزه است.

امیر سزاوار افزود: حتی دستگاه های متولی نیز 
دچار این عارضه هستند به طوری که تاکنون 
شــاهد برگزاری جلســاتی در اتاق بازرگانی، 
اصنــاف و اســتانداری بودیم امــا همچنان 
دغدغه های بخش خصوصــی به قوت خود 

باقی است.
وی ادامه داد: برای حصــول نتیجه، نیازمند 
همگرایی جدی هســتیم و یک ساختار باید 
راهبــری امور را در دســت بگیرد و مطالبات 

بخش خصوصی را پیگیری نماید.
وی گفت: تسهیلات بانکی با سود 12 درصد 
گرهی از مشکلات فعالان صنعت گردشگری 

باز نمی کند.
36 میلیارد ریال خسارت به راهنمایان 

گردشگری
رییس هیئت مدیره انجمن صنفی راهنمایان 
گردشگری خراسان رضوی نیز در این نشست 
گفت: انجمن راهنمایان حدود 115 نفر راهنما 
دارد و  براســاس ارزیابی هــای انجام گرفته 
تاکنون 3۶ میلیارد ریال به جامعه راهنمایان 

خسارت وارد شده است.
حمیــده روح بخش افزود: بــا توجه به اینکه 
فعالیت راهنمایان گردشــگری فصلی است 
و فعالان این حوزه ســه تا چهار ماه در سال 
حضور دارند، لذا حفظ این افراد در بازار نیازمند 

تلاش بیشتری است.
وی ادامه داد: همچنین بیمه نبودن راهنمایان 
گردشــگری و عدم امکان استفاده از مزایای 
بیمه بیکاری موضوعی اســت که در این ایام 
بیشتر به چشم آمده است و باید تصمیم جدی 
در خصوص بهره منــدی فعالین این حوزه از 
بیمه گرفته شــود.مدیر خانه مسافر خراسان 
رضــوی نیز در این نشســت گفت : عوارض 
سنگین شهرداری که در سال جاری چندین 

برابر شده است، باید کاهش پیدا کند.

ابراهیم محرابــی افزود: اگر فعــالان حوزه 
گردشگری به سوی گرفتن برخی معافیت های 
خاص حرکــت کنند، نتایــج بهتری حاصل 
خواهــد آمد و کارآمدتر از برخی تســهیلات 

بانکی خواهد بود.
زیان 220 میلیارد تومانی شرکت رجا تا 

پایان خرداد ماه
مدیرعامل شرکت حمل و نقل ریلی رجا نیز 
در این نشست گفت: از ابتدای اسفند پارسال 
بیش از 85 درصد ســفرهای شرکت رجا به 
مقصد مشهد و بالعکس لغو شده است و این 
رقم در اواخر اسفندماه به 100 درصد رسید و 

سفری انجام نشد.
علیرضا هاشمی افزود: خسارت های وارده به 
شرکت رجا نجومی است، به طوری که فقط 
500 میلیارد ریال هزینه بلیت به مردم عودت 
داده شد.وی با بیان اینکه تاکنون 33 میلیارد 
ریال بابت برگشــت هزینه بلیت مسافران به 
شــرکت رجا خســارت وارد آمده است، ادامه 
داد: طی روزهای اخیر که طرح فاصله گذاری 
اجتماعی اجرا شــد، در هــر کوپه قطار تعداد 
اندکی مســافر باید حضور می یافت که این 
مساله نیز مزید بر علت شده و هزینه هایی را 

به شرکت های ریلی تحمیل کرده است.
وی گفت: در ایام مــاه مبارک رمضان طبق 
روال سال های گذشته سفرها به شدت کاهش 
پیدا کرده و این مساله بر میزان خسارت های 

این شرکت افزوده است.
هاشــمی افزود: عــلاوه بر درآمد از دســت 
رفته شــرکت، از محل صورت وضیعت شارژ 
پیمانکاران نیز آسیب های وارده افزایش خواهد 
یافت به طوری که در حال حاضر شرکت رجا 
باید هزینه حقوق و مزایای چهار هزار و 800 

نفر از کارکنان خود را تامین و پرداخت کند.
وی پیش بینی کرد شرکت رجا تا پایان خرداد 
ماه حدود 2 هــزار و 200 میلیارد ریال زیان 

خواهد دید.

رییس شورای اسلامی استان خراسان 
برخی شــوراهای  نیز گفت:  رضوی 
اســتان نه مکان مناســب دارند و نه 
مطالبات مربوط به حق الجلسات آنها 
تامین شده اســت که این مشکل با 
وجود بودجه اندک شوراهای شهرهای 
کوچک باید هر چه ســریعتر برطرف 

شود.
به گــزارش صبح امــروز محمدعلی 
اللهیــاری در گفت و گــوی رئیس 
سازمان شــهرداری ها و دهیاری های 
کشور با اعضا شورای اسلامی استان 

خراســان رضوی از طریق ویدئو کنفرانس با بیان این مطلب افزود: وام هایی از سوی شورا برای طرح های 
عمرانی مطالبه شده که اغلب با تاخیر پرداخت می شود، این تاخیر به خاطر تورم بی اثر شده و با افزایش قیمت 

مشکلاتی را برای تکمیل و افتتاح طرح ها ایجاد کرده است.
وی ادامه داد: عدم پرداخت ســهم قانونی شهرداری ها در ستاد بازآفرینی شهری موجب شده اجرای برخی 

طرح ها که در انظار عمومی کلنگ زنی شده، متوقف شود.
وی گفت: چارت سازمانی شهرداری ها با نیازهای فعلی مردم در شهرها هماهنگی ندارد و از طرفی نقش کم 
رنگ شــوراها و شهرداری ها در تدوین طرح های جامع و تفصیلی مشهود است، این نهادهای مستقل یا در 
طرح های تفصیلی حضور ندارند یا اگر هســتند حق رای ندارند و همه چیز در تدوین طرح های تفصیلی در 

اختیار وزارت راه و شهرسازی است اما پاسخگویی مطالبات در این خصوص را شهرداری ها انجام می دهند.
رییس ســازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور گفت: پشنهاد می کنم ماشین آلات عمرانی و خودروهای 
آتش نشــانی مورد نیاز استان ها با مشارکت این سازمان، استانداری ها و دهیاری ها یا شهرداری ها خریداری 
و تامین شــود.مهدی جمالی نژاد افزود: منابع این سازمان برای تامین خودروهای عمرانی در کشور محدود 
است بطور مثال توان تامین خودروهای آتش نشانی در سال حدود 100 دستگاه است اما در کشور 37 هزار 
دهیاری و 1309 شهرداری داریم لذا تامین ماشین آلات با منابع و شیوه های کنونی برای همه آنها دستکم 

سه دهه طول می کشد.
وی ادامه داد: در فرمول جدید یک سوم هزینه تامین خودروهای یاد شده توسط این سازمان، یک سوم توسط 
منابع داخلی استانداری ها و یک سوم بقیه نیز بوسیله دهیاری و شهرداری متقاضی این ماشین آلات تامین 
می شود و تاکنون با این روش برای همه شهرداری های استان های خراسان جنوبی و سیستان و بلوچستان 
خودروهای عمرانی تامین شــده و این فرمول را به معاونت عمرانی استانداری خراسان رضوی نیز پیشنهاد 
می کنم.وی همچنین به استخدام در تشکیلات شورایی اشاره کرد و گفت: این هفته لایحه استخدام شوراها 
اعلام وصول می شود که امیدواریم در همین مجلس تصویب شده و موضوع استخدام در حوزه شوراها حل 
شــود.وی برخی کمبودها را به دلیل کم کاری شوراها دانســت و افزود: نهاد شورای عالی استان ها هنگام 
تصویب بودجه کل کشور دعوت می شود و می تواند برای گنجاندن برخی ردیف ها نظر دهد لذا انتظار است 

در این بخش فعالیت ها بیشتر شود.

اولین نشســت از سلســله نشت های 
مجــازی تحلیــل شــرایط اقتصادی 
پســاکرونا با موضوع »اقتصاد شهر« به 
شهرداری  برنامه ریزی  معاونت  ریاست 
مشــهد با فعالان و کارشناسان عرصه 
اقتصــاد باهدف راهکارهای گشــایش 
اقتصادی در دوران پساکرونا, برگزار شد.
به گزارش صبح امروز، شهریار آل شیخ، 
معاون برنامه ریزی و توســعه ســرمایه 
انسانی شهرداری مشهد در این نشست 
منظور از دوران پســاکرونا را ایام گذار 
جامعه شهری از قرنطینه اولیه دانست و 

اظهار کرد: با توجه به آنکه چشم اندازه طولانی مدت تقابل جامعه با بحران کرونا هنوز مشخص نیست، در حال 
حاضر به دنبال بررسی شرایط درازمدت نیستیم و یافتن راهکارهایی برای همین امروز و اینکه چگونه از بحران 
موجود ســریع تر خارج شویم برایمان اهمیت بیشتری دارد.وی در توضیح وضعیت فعلی عوامل تأثیرگذار کلان 
اقتصادی، با بیان اینکه شــاخص های اقتصادی کشور ما همگام با شاخص های اقتصاد پیش نرفته و با یکدیگر 
تناقض داشته اند، افزود: با وجود آنکه تورم جهانی این روزها در اثر کاهش تقاضا دچار روند کاهشی پیدا کرده اما 
در کشــور ما ضمن افزایش، پیش بینی می شود که افزایش بیشتری نیز داشته باشد.معاون برنامه ریزی و توسعه 
سرمایه انسانی شهرداری مشهد بیان کرد: دو دلیل عمده برای این اتفاق می توان ترسیم کرد که شامل کسری 
بودجه و کاهش درآمد اســت. کســری بودجه شدید دولت ناشــی از کاهش درآمدهایی نظیر مالیات ها و ایجاد 
هزینه های جدید به ویژه در حوزه هایی مانند بیمه و تأمین اجتماعی و البته کاهش درآمدهای نفتی دولت عوامل 
بســیار مهم در این حوزه هستند. لذا موضوع کسری بودجه در کشــور ما یک بحران جدی خواهد بود.آل شیخ 
خاطرنشان کرد: معمولًا دولت ها برای جبران کسری بودجه از روش هایی استفاده می کنند که پایه پولی را تغییر 
داده و اثرات تورمی خواهد داشت. شاخص دیگری که در کشور ما مغایر با تمام دنیا عمل می کند، بورس است. 
درحالی که بورس های دنیا براثر بحران فعلی دچار کاهش و ریزش شده اند، بورس داخلی ایران در همین ایام با 
رشد چشمگیر و افزایش سرسام آور مواجه شده است.وی اضافه کرد: همچنین در ایام قرنطینه بازار مسکن نیز رشد 
داشته است به طوری که بازار مسکن تهران در سه هفته ابتدایی اسفندماه ازنظر حجم و قیمت به دوران خرداد 
98 بازگشــته و افزایش را تجربه کرد. پس بازار مسکن به  عنوان یک  رقیب برای بورس و سایر بازارها می تواند 
درروند اقتصادی پساکرونا مؤثر باشد. در موضوع ارز نیز افزایش قیمت در بازه ابتدای اسفند تاکنون تأثیر تورمی 
خود در کشــور را به جای گذاشته و می تواند در شرایط فعلی مؤثر واقع شود.معاون شهردار مشهد ضمن تأکید بر 
اینکه نیت ما برای بررسی شرایط و راهکارها، یافتن عوامل مؤثر در شبکه اقتصاد شهری است تصریح کرد: 70 
درصد از اقتصاد استان خراسان رضوی از حوزه خدمات تأثیر می گیرد اما در مشهد این درصد بیشتر بوده و اقتصاد 
شهر مشهد وابستگی بسیاری به حوزه خدمات دارد.آل شیخ عنوان کرد: دلیل آن این است که مشهد در مقایسه 
با شهرهای صنعتی کشور از صنایع بزرگ برخوردار نبوده و در حوزه کشاورزی نیز به دلیل قرار گرفتن در منطقه 
خشک و کم آب رونق کشاورزی چندانی نداشته است. از طرفی اقتصاد خدمات نیز در مشهد وابستگی مستقیمی 

به زیارت و گردشگری دارد. 
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قدردانی استاد فرشچیان 

از کادر درمانی

 محمود فرشــچیان، عضو پیوســته فرهنگســتان هنر که این روزها در 
قرنطینه خانگی در خارج از کشــور به ســر می برد، پیامــی تصویری به 
فرهنگســتان هنر ارسال و از زحمات جامعه پزشکی و پرستاری کشورمان 
در این روزهای کرونایی قدردانی کرد.به گزارش ایسنا،متن پیام تصویری 
استاد فرشــچیان بدین شرح است: من محمود فرشــچیانِ نقاش هستم. 
پزشــکان عالی قدر والامقام! پرســتاران دلســوز فــداکار! و کادر درمانی 
بیمارســتان ها! که با سعی و کوشــش و جدیت فراوان در مداوای بیماران 

کوشــش می کنید و جان برکف با همت شبانه روزی خودتان، آلام بیماران 
را دوا می بخشــید و شفا می بخشید، خداوند به شــما اجر و پاداش فراوان 
بدهد! من به عنوان عضوی کوچک از جامعه بزرگ هنری ایران، به شــما 
هزاران بار تحسین و ستایش و آفرین عرض می کنم. همکاری و همیاری 
هموطنان عزیزمان در این راه، بسیار آرامش بخش و کارساز است. خداوند 
 کمــک کند و این آلام و ایــن معضل جهانی را از جامعــه جهان مرتفع 

کند.

روز گذشــته رئیــس اداره 
فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اهالی  مهمان  مشــهد، 
امروز  صبــح  تحریریه 
بود و باهم ساعاتی را به 
گفتگوی دوستانه گذراندند.

اســتادی  جــواد  محمــد 
ارتبــاط بــا حمایت از  در 
در  فرهنگی  فعالیت هــای 
دوره بحــران کرونــا بیان 
کرد: هرســاله در سه هفته 
آخر اسفند، نگارخانه های زیادی آثار خود را 
به فروش می گذاشتند و یا مشاغل خانگی 
محصولات خود را ارائه می دادند و به تبع 
آن، ما نیز برنامه ریزی هایی برای این ســه 
هفته داشــتیم. سال گذشته و قبل از کرونا 
قدم های خوبی برداشــته شــد و در حوزه 
پرداخت وام ها و حمایت از کسب و کارها، 
از طریق وزارت خانه افراد ذی صلاح را به 
بانک معرفی کردیم کــه اگر بحث کرونا 
پیش نمی آمد، اخبار خوبی بود. اما در حال 
حاضر، شــرایط در حدی بحرانی است که 
با توجه به منابع محدود ارشــاد و اعتبارات 
آن، جبران شــرایط کار آسانی نیست و از 
اعتبارات وزارت خانه نیز خارج است و دولت 

باید برای این موضوع فکر اساسی کند. 
فراخوان دریافت اطلاعات صاحبان 
مشاغل فرهنگی، هنری و رسانه ای

اســتادی ادامه داد: در حــال حاضر اتفاق 
خوب این اســت که وزارت تعاون سامانه 
کارا را فعال کرده و افراد می توانند در آنجا 
با اعلام خوداظهاری و میزان خســارت از 
تمهیدات در نظر گرفته شده استفاده کنند. 
خوشبختانه در رســته های پیش بینی شده 
دولت، رســته کســب و کارهای فرهنگی 
نیز اعمال شــده اســت که برای آن وام 
12درصدی در نظر گرفته شــده و تنفس 
ســه ماهه داشته و افراد می توانند به شرط 
حفظ مشــاغل از آن استفاده کنند. چندی 
پیش وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
اطلاعات  دریافت  فراخــوان  اطلاعیه ای، 
صاحبــان مشــاغل فرهنگــی، هنری و 
رســانه ای متقاضی دریافت حمایت دولتی 
برای جبران خســارت کرونا را اعلام کرده 
و برای بهره مندی از بســته های حمایتی 
دولت، صاحبان مشاغل فرهنگی، هنری و 
رســانه ای متقاضی دریافت حمایت دولتی 

برای جبران خســارت کرونــا می توانند با 
مراجعه بــه درگاه اطلاع رســانی وزارت 
 فرهنــگ و ارشــاد اســلامی بــه آدرس
خود  درخواست   www.farhang.gov.ir  

را ثبت کنند.
رسته های فعالیت فرهنگی، هنری و 

رسانه ای
رئیــس اداره فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
تصریــح کــرد: بــه همین منظــور دفتر 
اقتصــاد فرهنگ و هنــر وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی ســامانه را برای مشاغل 
فرهنگی، هنری و رسانه ای که در بحران 
کرونا آســیب دیده اند فعال کرد تا افراد با 
کد ملی، شــماره موبایل، مشخص کردن 
رسته فعالیت و دریافت رمز عبور اطلاعات 
خود را در آن ثبت کنند. این ســامانه طبق 
دفتر اقتصاد فرهنگ و هنر وزارت ارشــاد 
در سه دســته پیش بینی شده است. رسته 
فرهنگی شامل کتاب فروشی ها، موسسات 
و مجتمع های فرهنگی هنری، موسســات 
قرآن و عتــرت، چاپخانه هــا و واحدهای 
وابســته به چاپ و نشــر، فروشــگاه های 
فرهنگــی،  کافه کتاب هــا، مراکز مهارت 
آموزی زبان خارجی با مجوز ارشــاد، دفاتر 
فروشــگاه های عرضه  زیارتی،  خدماتــی 
محصولات فرهنگی، مراکز پخش و توزیع  
کالاهــای فرهنگی و دیگــر فعالیت های 
مرتبــط اســت. همچنین رســته هنری 
شــامل موسســات تک منظــوره هنری، 
آزاد هنری، سینمایی، موسیقی،  گروه های 
تئاتــر، بازی های نمایشــی، ســالن های 
ســینما و سینما ســیارها، اســتودیوهای 
صــوت و تصویــر، مزون هــا بــه معنای 
خانه هــای مد و لباس که از ارشــاد مجوز 
دارند، ســالن های نمایش تماشــاخانه ها، 
بازارچه های آثــار هنری،  فروشــگاه ها و 
آموزشــگاه های آزاد هنــری، نگارخانه ها، 
کافــه گالری هــا، کارگاه هــای تولید آثار 
هنری،  هنرســتان های زاد توزیع و پخش 
فیلم و ســایر فعالیت های مرتبط اســت. 
همچنین در زیر مجموعه رســته رسانه ای 
و تولید محتوای دیجیتال، موسســات و یا 
ناشرین  دیجیتال،  فرهنگی  شــرکت های 
دیجیتــال، مراکز تکثیر هنرهای دیجیتال، 
استودیوهای صوت و تصویر، خبرگزاری ها 
و پایگاه هــای آنها، موسســات مطبوعاتی 
رســانه ای، خبرنگاران، طراحان و عکاسان 

مطبوعات، کیوسک های فروش مطبوعات، 
دفاتــر روزنامه و نشــریات، مراکز پخش 
نشــریات، دفاتــر سرپرســتی نمایندگی 
مطبوعــات، کانون های آگهــی تبلیغات، 
فرشگاه های عرضه محصولات فرهنگی و 
دیجیتالی، مراکز شتاب دهی نوآوری حوزه 
نشــر دیجیال، گیم نت ها، منتشرکنندگان 
بازی هــای دیجیتال، شــرکت های توزیع 
بازی هــای دیجیتــال، مراکــز بازی های 
رایانه ای و دیگــر فعالیت های مرتبط قرار 
داده می شود. طبق زمانبندی در نظر گرفته 
شده، 1۶ و 17 اردیبهشت برای رسته های 
بــرای  اردیبشــهت   19 و   18 هنــری، 
رسته های فرهنگی و 20 و 21 اردیبهشت 
ماه ســال جاری برای ثبت نام رسته های 
تولیدات رسانه ای و محتوایی در سامانه در 

نظر گرفته شده است.
آغاز به کار با رعایت پروتکل ها

استادی با اشــاره به اینکه تعطیلی فضای 
آموزشی پیش بینی نشــده بود بیان کرد: 
هــم اکنــون پس از گذشــت چنــد ماه، 
به آموزشــگاه ها با رعایــت پروتکل های 
وزارت بهداشــت و دریافت شناسه، اجازه 
بازگشــایی از اول اردیبهشت ماه داده شد. 
هرچند در بخش هایی مثل موسیقی، غالبا 
آموزش ها به شکل تک نفره انجام می شود 
و مشــکلی نداریــم. نگارخانه هــا نیز اگر 
مراســم افتتاحیه و اختتامیه برگزار نکنند، 
با رعایــت فاصله گذاری ها و پروتکل ها، از 
ابتدای اردیبهشــت اجازه کار داشتند. البته 
بــر روی فروش ها و حراج هــای آنلاین 

نیزمتمرکز هســتیم. ضمــن اینکه برخی 
نگارخانه ها در این ایام، نمایشــگاه ها و یا 
ورکشــاپ های خاص خــود را به صورت 
مجازی برگزار کردند که حتی برای برخی 
از این نمایشگاه ها که با هماهنگی و اطلاع 
وزارت بهداشت بوده، گواهی نیز صادر شد 
تا هم دلگرمی باشد و هم به عنوان سابقه 

از آن بهره ببرند. 
وی افــزود: در فعالیت هایی مثل هنرهای 
نمایشــی که نیاز به آموزش جمعی دارد، 
بــا محدودیت روبه رو هســتیم و عملا در 
فضای مجازی امکان پذیر نیســت. چراکه 
مثلا آمــوزش تئاتر نیازمند حضور فیزیکی 
افراد اســت و بــه صورت جمعــی انجام 
می شــود. امیدواریم با سفید شدن شرایط، 
هرچــه زودتــر بتوانیم آموزش هــا را نیز 
پیگیری کنیــم. توجه به فضای مجازی و 
پیچیدگی آن نیز در این دوران مهم است 
و خیلی تک بعدی نمی توان به آن پرداخت 
و باید برنامه ریزی های لازم در این زمینه 
انجام شود. به طور نمونه ما باید بدانیم که 
پلت فرم های مجازی، ظرفیت لازم را دارد 
یا خیر؟ درعرصه هنر نیز در بین هنرمندان 
اختلاف نظر است که آیا می توان در فضای 

مجازی کار کرد یا نه؟
آموزش های الکترونیک

استادی ادامه داد: در حوزه آموزش به این 
الکترونیک  آموزش هــای  فکر کردیم که 
داشته باشیم و برخی موسسات این کار را 
آغاز کردند. در زمینه اعطا  مجوزها نیز به 
آنها  کمک کردیم تا آموزش ها را به فضای 

مجازی ببرند. به طورکل در این اندیشــه 
هســتیم که جدای از بحران فعلی کرونا، 
اتاق فکری داشته باشــیم و با نگاه ویژه، 
به فضای مجــازی و این که چه کارهایی 
را می توان در این فضا انجام داد بپردازیم.
محدودیت دسترسی های فرهنگی در 

دوران کرونا
محمدجواد اســتادی اظهار کــرد: در این 
مدت، محدودیت دسترســی های فرهنگی 
داشــتیم که این اتفاق باید بــا تمهیدات 
صحیح جبران شــود. هرچنــد این مدت 
بحران کرونا که بسیاری را خانه نشین کرد، 
باعث شد تا به طور مثال محتواهای خوبی 
در زمینه فیلم نامه تولید شود و همین حالا 
تعداد زیادی در خواست بازخوانی فیلم نامه 
داریم و بــا توجه به اینکه تصویربرداری ها 
متوقف اســت و وزارت خانه برای ساخت 
فیلم مجــوز صادر نمی کنــد، بازخوانی ها 
انجام شده و امیدواریم شرایط تولید فراهم 

شود.
وی بیان کرد: مشــخصا به چرخه بسیاری 
از کسب و کارها صدمه اقتصادی وارد شده 
و به طور نمونه ســالن های نمایش مدتی 
تعطیل بودند و در پســاکرونا در حوزه های 
فعال تولید، باید به شکل عادلانه امکانات 
در اختیار آنهــا قرار بگیرد و تمهیداتی هم 
صــورت خواهد گرفت. البتــه طبق روال 
ســال های قبل  وزارت ارشاد وامی تحت 
عنوان توسعه کســب و کارهای فرهنگی 
را در ســامانه تحفه در نظر گرفته که مبلغ 

قابل توجهی است. 

کشف ده ها اثر هنری در یک موزه محلی
 

کارشناس برجســته هنر آوانگارد روســی اعلام کرد که وی ده ها اثر از هنرمندانی 
همچون واسیلی کاندینسکی، الکساندر رودچنکو، واروارا استپانووا و... را در یک موزه 

محلی در منطقه کیروف در 800 کیلومتری مسکو کشف کرده است.
به گزارش هنر آنلاین، آندری سارابیانف )Andrey Sarabyanov( مورخ هنر که در 
حال برنامه ریزی نمایشــگاه جدیدی از آثار سانسور شده در دولت بلشویکی شوروی 
اســت، حالا آثار پنهــان مانده از برخی از هنرمندان آوانــگارد روس را در یک موزه 

قدیمی کشف کرده است.
 Yaransk( ســارابیانف می گوید که از آنچه که در زیرزمین موزه محلی یارانســک
Museum( که در یک شهر با کمتر از 1۶000 نفر جمعیت پیدا کرده، متعجب است. 
این اکتشافات شامل ســه اثر آبرنگ کاندینسکی، یک اثر با تکنیک گواش استپانوا 
و یک اثر مقوایی »کاملا ناشــناخته« رودچنکو است که در سال 1915 خلق شده و 

در حال ترمیم است.
ســارابیانف سردبیر دایره المعارف هنر آوانگارد روسی که قرار است در سال 2022 به 
زبان انگلیســی منتشر شود، معتقد است که این آثار پس از نمایش در یک نمایشگاه 
مسافرتی در سال 1921 در شوروی، به طور ناگهانی در این موزه محلی رها شده اند.

این مورخ هنری که سال هاســت درحال مبارزه با جعل آثار آوانگارد روسی است که 
پس از جنگ جهانی دوم شــایع شد، از اصالت آثاری که در موزه یارانسک پیدا کرده 
دفاع می کند و اعلام آمادگی کرد که از لحاظ تکنیکی این آثار را تحلیل خواهد کرد.

آندری ســارابیانف، معتقد است این آثار پس از نمایشگاه مسافرتی که در سال 1921 
در منطقه کیروف برپا شــده، در موزه یارانسک رها شــده اند. سارابیانف گنج  پنهان 
 Anna( موزه یارانســک را به درخواســت یک مقام فرهنگی محلی به نام آنا شاکینا
Shakina( و در پــی بازدید از منطقه کیروف و موزه هنری برادران واسنتســوف که 

مجموعه ای غنی از هنر آوانگارد را در اختیار دارد، کشف کرده است.
شاکینا در سال 2008 در تحقیقات پایان نامه خود، کاتالوگ نمایشگاه 1921 را کشف 
کرده که در آن زمان دولت اولیه بلشویک شوروی بیش از 350 اثر از هنرمندان قرن 
بیستم روس را در سراسر منطقه کیروف با چرخ دستی و سوار بر اسب در محل های 

مختلفی به نمایش گذاشته بودند.
براســاس سوابق، 85 اثر از این نمایشگاه در موزه یارانسک باقی مانده است و حدود 
نیمی از آنها در دهه 19۶0 برای ترمیم و مخفی ماندن به دلیل سانســور از ســوی 
مقامات اتحاد جماهیر شــوروی که مدتها هنر آوانگارد را ممنوع اعلام کرده بودند به 
کیروف منتقل کردند و حالا این آثار به عنوان بخشــی از مجموعه موزه هنر برادران 

واسنتسف در حال نمایش هستند.
تابلو »چشــم انداز« ایلیا ماشــکوف که به دلیل سانسور شوروی سال ها مخفی مانده 
بود، در حال حاضر در موزه هنری برادران واسنتســوف قرار دارد. سارابیانف همراه با 
شاکینا که امروز مدیر موزه کیروف است و ناتالیا موری )Natalia Murray(، مدرس 
موسســه هنری کورتوولد لندن، قصد دارند نمایشــگاه 1921 را در مرکز یلتسین در 
شــهر یکاترینبورگ بازســازی کنند و مجددا از آثار تقسیم شده بین موزه کیروف و 
موزه یارانســک استفاده کنند. این نمایشگاه در حال حاضر قرار است در ماه سپتامبر 

)شهریور( افتتاح شود.
ناتالیا موری در این رابطه می گوید: »پیدا کردن آثار ناشناخته چنین هنرمندان مهمی 
واقعا نادر است. این یک کشف بسیار مهم است که نه تنها آثار جدیدی را به نمایش 
می گذارد، بلکه داستان جذاب نمایشگاه های مسافرتی در روسیه را در سال های اول 

پس از انقلاب اکتبر روایت می کند.«

جدیدترین اثر شبکه نمایش خانگی

ســریال »قورباغه« نام جدیدترین اثر شبکه نمایش خانگی است که به زودی پخش 
آن آغاز خواهد شد، انتظار می رود این سریال که از بازیگران سرشناسی در آن استفاده 
شده است، با استقبال خوبی از سوی طرفداران همراه باشد و بتواند خود را به عنوان 
یکــی از محبوب های بخش نمایش خانگی معرفی نمایــد. این مجموعه چهارمین 
همکاری نوید محمدزاده و هومن ســیدی است که پیش از این نیز در همکاری های 
مشترک توانسته اند نظر بســیاری از مخاطبان را به خود جلب کنند، نوید محمدزاده 
در ســال های اخیر نقش های بســیار مورد توجهی را بازی کرده است از جمله یکی 
از کاراکترهای اصلی فیلم تحســین شــده ابد و یک روز، مغزهای کوچک زنگ زده 
و سرخ پوســت که همگی جزو بهترین آثار سینمایی چند ســال اخیر کشورمان به 
حســاب می آیند و این اولین حضور او در ســریالی است که از شبکه نمایش خانگی 
منتشر خواهد شــد. هومن سیدی به عنوان کارگردان این مجموعه که هم اکنون در 
بخش تدوین در حال تولید است، در سریال عاشقانه با کاراکتر پیمان، برای بسیاری 
از مخاطبان این رسانه نام آشنا است و این دومین چالش او در این زمینه است او در 
ســریال قورباغه به عنوان بازیگر هم حضور خواهد داشت، از دیگر هنرمندانی که در 
این فیلم حضور خواهند داشت می توان به »سحر دولتشاهی«، »صابر ابر«، »فرشته 
حسینی« و  »نوید پورفرج« اشاره داشت، البته این اسامی بازیگرانی است که تاکنون 

معرفی شده اند و احتمال دارد افراد سرشناس دیگری نیز به این نام ها افزوده شود.
 این مجموعه داستانی درام و اجتماعی دارد و با توجه به سابقه هومن سیدی در فیلم 
ســازی می توان از هم اکنون موضوع و خط داستانی این سریال را حدس زد، داستان 
این سریال به مشکلات جامعه و تاثیرات آن بر روی هر فرد می پردازد و می توان آن 

را تا حدودی یک سریال با تمی سنگین نیز دانست.
یکــی از نکات جالب توجه این مجموعه فیلم برداری برخی از ســکانس های آن در 
خارج از کشــور است که این را به ما نشان می دهد که داستان این مجموعه ما را به 

فراتر از مرزهای ایران خواهد برد.

در گفتگوی اختصاصی رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی با صبح امروز مطرح شد؛

جبران خسارات ناشی از کرونا برای مشاغل فرهنگی
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جوانی  علیزاده،  حامد 
غریب  که  ساله   30
است  ســال   20 به 
به صــورت حرفه ای 
به تلاوت قران مشغول 
زمینه  این  در  و  اســت 
و  امتیــازات  صاحــب 
مقامات بســیاری است 
که بهترین آن ها کسب 
مســابقات  اول  رتبــه 
جهانی کشور مالزی در سال 2017  است. 
علیــزاده پژوهش هایــی در زمینه زندگی 
مطابق با فرهنگ قران داشــته و مدت 4 
سال است که قاری و موذن رسمی بارگاه 
امام رضا)ع( اســت. این قاری بین المللی، 
این بار با برنامه ای به نام بی قران مهمان 
صبح امروز است و به این بهانه به گفتگو 

با او نشستیم.
علیزاده با اشــاره به اهمیت جایگاه قران 
در زندگی اجتماعی بیان کرد: قران کتاب 
هدایت بشر به ســرمنزل مقصود است و 
نقــش انکار ناپذیــری در زندگی فردی و 
اجتماعی افراد دارد. یکــی از اهداف بلند 
قرآن کریم، ایجــاد زندگی نیکو یا جامعه 
آرمانی است. شناخت و انس با قران، قطعا 
منجر به افزایش امنیت اجتماعی می شود. 
اما متاسفانه امروزه قران جایگاه کمرنگی 
در زندگــی اجتماعی انســان ها دارد. در 
همین رابطه مدت هاســت در حال بررسی 
این موضوع هســتیم که چرا در فرهنگ 
اجتماعــی مردم، جای قران خالی اســت 
و اصــلا جایگاه قــران در زندگی روزمره 
مردم کجاســت؟ چرا مسئولین که باید به 
فکر ترویج فرهنگ قرآن در زندگی مردم 
باشــند، هیج کاری انجام نمی دهند و به 

نوعی قران به جای مانوس شدن با مردم، 
با آنها غریبه شده است و از زندگی ها طرد 
و تنهــا تبدیل به کتاب مقدســی در خانه 
و کتابخانه شــده است. بدون شک ما باید 
مسائل اجتماعی را با قران مطابقت دهیم. 
باید از خودمان بپرســیم زندگی ما چقدر 
با قــران مطابقت دارد. باید تعریف اقتصاد 
اســلامی را بدانیم. چرا کــه ما جمهوری 
اسلامی هســتیم و کنیه اسلامی داریم و 
باید همه موازین زندگی ما، مطابق و مقارن 
با قران باشــد. بالاخص مبحث اقتصاد که 
آن را باید از دولت و مسئولین مطالبه کنیم 
و بدانیم سیاســت های اقتصادی ما تا چه 

اندازه مطابق با قران عمل می کنند.
چرا بی قرآن شده ایم؟

این قاری بین المللــی در ارتباط با ایده و 
هدف برنامه بی قران که برای اولین بار با 
پخش زنده مجازی از صفحه اینســتاگرام 
صبح امروز منتشر می شود، بیان کرد: نام 
این برنامه بی قران است و اولین سوال این 
است که بی قران یعنی چی؟ در بی قران ما 
می خواهیم بدانیم چرا زندگی ها و فرهنگ 
و اجتمــاع ما، بی قران شــده اســت. چرا 
هرکاری می خواهیم انجام دهیم، همه چیز 
به جز مطابقت با قران را در نظر می گیریم. 
مگر ما مسلمان نیستیم و زندگی ما زندگی 

اسلامی نیست.
علیزاده افزود: بالغ بر پنج ســال است که 
بنده در فضای مجازی فعالیت های قرانی 
انجام می دهم و معتقــدم فضای مجازی 
کشــور ظرفیت بالایی دارد و قشر جوان 
مخاطب آن هســتند و این قشــر نیاز به 
شناخت قران دارند. گاها جای سوال دارد 
که چرا فعالیت قرانــی در فضای مجازی 
ضعیف اســت در حالیکه این نیاز احساس 

می شــود. به نظر من، ما قرانی ها باید در 
این زمینه قوی تــر عمل کرده و این خلا 
را پر کنیم و خودمان به فکر این باشــیم 
کــه در حد تــوان، خوراک قرانــی را به 
قشــر جوان بدهیم. به طــور قطع، ذکات 
علم انتشــار دادن آن اســت و به همین 
منظور، تصمیم داریم بــا همکاری صبح 
امروز مطالب آموزشی را برای کسانی که 
به این حوزه علاقمند هســتند را به طور 
مختصــر و مفید ارائه دهیــم. هرچند در 
ایــن برنامه به مباحث بیشــتری در حوزه 
بودجه های قرانی و بعضا استفاده شخصی 
برخی از افراد خواهیــم پرداخت. چرا که 
جامعه نیازمند روشــنگری است و در این 
بین، من به شــخصه باری بر دوش خود 
احســاس می کنم که برای روشنتر شدن 
ایــن موضوعــات، پیشــنهاد می کنم هر 
چهارشنبه در ساعت 23 با برنامه بی قران 
با ما همراه باشــید و ایــن برنامه را دنبال 
کنید تا به سوالاتی که در بخشی از ذهن 

شما انباشته شده است، پاسخ دهیم. 
امیدواریم این برنامه مفید واقع 

شود و قشــری که باید آن 
را ببینند و حرف های ما 

که  آنهایی  گوش  به 
باید، برسد.

بی قرآن، زنده از صبح امروز
گفتگو با حامد علیزاده، قاری بین الملل در برنامه زنده
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دیدار شاعران با رهبر انقلاب امسال برگزار نمی شود
عباس محمــدی مدیرکل مرکز آفرینش های ادبی حوزه هنری 
در خصوص دیدار شاعران با رهبر انقلاب گفت: امسال به دلیل 
شــیوع بیماری کرونا و با توجه به دســتورالعمل های کارگروه 
پیشگیری مبنی بر منع قانونی برای برگزاری تجمعات در کشور، 
دیدار شــاعران با مقام معظم رهبری همانند ســایر دیدارهای 
ایشــان در ماه مبارک رمضان برگزار نخواهد شد. گفتنی است 
هرســاله همزمان با میلاد امام حسن مجتبی )ع( در چهاردهم 
ماه مبارک رمضان تعدادی از شــاعران به دیــدار مقام معظم 
رهبری می رفتند و در محضر ایشان به شعرخوانی می پرداختند.

افشاگری یک کاندیدای ریاست مجلس: تماس گرفتند و 
کمیسیون تعارفم کردند

فریدون عباســی، نماینده مجلس گفت: افــراد مختلفی با من 
تماس می گرفتند و می خواســتند به من کمیسیون تعارف کنند 
تا من به گروه و دســته ای که تشــکیل داده اند بپیوندم اما من 
قبول نکردم. در صحن علنی خودم را به عنوان داوطلب ریاست 
مطرح می کنم و می دانم که حداقل یک رای از خودم را دارم. ما 
با تیم همکاران دولت آقای احمدی نژاد ارتباط داریم و دوســت 
هســتیم حتی اطلاعات هم میان ما تبادل می شــود اما اینکه 
من به رای آن ها کنار بروم، این طور نیســت. آقای احمدی نژاد 
یک ایدئولوژی یا ســبک نیست. ایشان یک نفر بود که در یک 
دوره ای از شــورای نگهبان برای حضــور در انتخابات تاییدیه 
گرفــت و دو دوره مردم به او رای دادند و اکنون دوره اش تمام 

شده است./ایلنا

مدرک تحصیلی تعدادی از منتخبان گیلان مشکل دارد
عباسی، سخنگوی هیأت رئیسه مجلس گفت: مدرک تحصیلی 
تعدادی از منتخبین مجلس یازدهم از اســتان گیلان اشکالاتی 
دارد. باید دســتگاه های نظارتــی و امنیتی به این موضوع ورود 
کرده و با بررسی های متعدد و استعلامات مختلف مانع از تضییع 

حق آحاد مردم شوند./فارس

جزئیاتی از محاصره ناو آمریکایی توسط قایق های سپاه
ذوالنوری رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: جمهوری 
اســلامی نه تمایل دارد و نه هیچ وقــت به فکر ایجاد ناامنی و 
جنگی در منطقه هســت ولی دست کسی را که بخواهد منطقه 
را ناامن کند قادر است بشــکند و از حقوق ملت با قدرت دفاع 
کنــد. آمریکایی ها به دنبال تحریک در منطقه هســتند، اینکه 
گفتند قایق های ایران ناو آمریکایی را محاصره کردند؛ در واقع 
عکس العملی بــود که به تعدی آمریکایی ها نشــان دادیم. ناو 

آمریکایی، مسیر شناور ایرانی را سد کرده و شناور به هر طرفی 
که می خواست برود ناو آمریکایی جلویش می پیچید و مسیرش 
را سد می کرد، دیدیم اگر پاسخ آن ها را سر بزنگاه ندهیم پر روتر 
شده و ممکن است کارهای دیگری را شروع کنند. محاصره ناو 
آمریکایی از سوی قایق های ایرانی درواقع پاسخ به جسارتی بود 

که آمریکایی ها مرتکب شدند./تسنیم

دومین گام مجلس برای خلع سلاح شورای نگهبان
نمایندگان با بررســی اولویت دار طــرح مربوط به نحوه انتخاب 
حقوقدانان شــورای نگهبــان موافقت کردنــد. کاتب، رئیس 
کمیســیون آیین نامه داخلی مجلس: در صورت تصویب نهایی 
این طرح روند انتخاب حقوقدانان شــورای نگهبان در مجلس 
اصلاح می شود. البته یکی از حقوقدانان شورای نگهبان با بنده 
تمــاس گرفت و گفت که این طرح را تصویب نکنید چون حتی 
در صــورت تصویب آن را در شــورا رد خواهیم کرد. همچنین 
کواکبیان، در موافقت گفت: دوســتان می گویند اولویت مردم 
چیزی دیگری اســت ما هم در بین مردم هستیم و در این چند 
روز مــردم تماس گرفتند و گفتند چه طرح های خوبی تصویب 
می کنید. اگر قرار به انتخاب مجلس است باید تعداد بیشتر باشد 
و گرنه نیازی به تصویب مجلس نیســت و با ســلام و صلوات 
حقوق دانان معرفی شده از سوی رییس قوه قضاییه به شورای 

نگهبان بروند.

مراسم روزقدس را در فضای مجازی برگزار کنید
روزنامه جمهور اســلامی نوشــت: نگرانی برای راه پیمائی روز 
قدس که مظهر ضدیت با رژیم غاصب و جنایتکار صهیونیستی 
اســت کاملًا قابل درک و احترام است، ولی جان مردم در درجه 
بالاتــر از اهمیت قــرار دارد و هیچ چیز نباید جــان مردم را به 
خطر بیندازد. امسال می توان ضدیت با رژیم صهیونیستی را در 
فضای مجازی و ســایر رسانه ها با شدت و قوت بیشتری نشان 
داد و این خشم مقدس را همچنان زنده نگهداشت و سال دیگر 
و ســال های دیگر بازهم راه پیمائی را حتی پررنگ تر از گذشته 

برگزار کرد.

اصولگرایان از ترس آبروریزی نمی خواهند رقابت بر سر 
ریاست مجلس رسانه ای شود

روزنامه شــرق نوشــت:اخبار و شــواهد حاکی از این است که 
اصولگرایان چــاره را در چندمرحله ای کــردن انتخاب رئیس و 
هیئت رئیســه مجلس دیده اند. یعنی قبل از شــروع مجلس با 
تشکیل جلسات پیشــاانتخابی، تعداد رقبا را کاهش دهند.برای 
همین به دنبال این هســتند که انتخاب اصلی را پیش از شروع 

مجلس دور از چشم رسانه ها انجام دهند یا دست کم دور دوم یا 
سوم رقابت را به بعد از افتتاح مجلس یازدهم بسپرند.یعنی نهایتا 
دو نفر راه یافته به مرحله نهایی یک رقابت شــکلی در مجلس 

جلوی چشم رسانه ها شکل دهند.

واکنش مرتضی طلایی به جدیدترین سهم خواهی 
پایداری ها: کلا چند نفرند؟

طلایی درباره احتمال تکرار عقب نشینی شورای ائتلاف مقابل 
خواســت پایداری گفت: هر کس خــودش را پرچمدار گفتمان 
انقلاب و ارزش ها می داند موظف اســت از اصول و شــاخص 
ها و مــلاک ها دفاع کند و دنبال شایســته گزینی برای اداره 
مجلس باشد. اگر کسی برای کسب رضایت دیگری یا این گروه 
و آن گــروه از این اصول کوتاه بیایــد، در واقع به نوعی معامله 
گری روی آورده اســت که امر پسندیده ای نیست. وی با بیان 
اینکــه همه نیروهای انقلاب باید مقابل هــر نوع زیاده خواهی 
و ســهم خواهی محکم بیایستند، درباره احتمال جدایی پایداری 
از مکانیزم شــورای ائتلاف برای انتخاب هیأت رئیسه مجلس 
افزود: اتفاق خاصی نمی افتند، آنها چند در مجلس هســتند که 
رأی نمی دهند. این فعال سیاســی اصولگرا درباره تخمین 100 
نفــری وزن پایداری ها در مجلس آینده یادآور شــد: این طور 
نیست. ادوار گذشــته هم نشان می دهد اتفاقاتی که در صحن 
مجلس رقــم می خورد با آنچه برخی گــروه ها ادعا می کنند 
متفاوت اســت. نماینده وقتی وارد مجلس شد بنا بر اقتضائات 
محیــط داخل پارلمان تصمیم می گیــرد بنابراین از حالا نمی 
توانیم بگوییم منتخبــان دوره یازدهم نزدیک به کدام گرایش 

ها هستند.

استقبال توئیتری اصولگرایان از انصراف زاکانی
اظهارنظرتوئیتری علیرضا زاکانی نماینده مجلس یازدهم درمورد 
ریاســت مجلس آتی با واکنش هایی روبه رو شــد. سید نظام 
موســوی نماینده مردم تهران در مجلس یازدهم در واکنش به 
این اظهار نظر نوشــت: صریح و شــفاف می گویم با توجه به 
شــناخت نزدیک و دیرینه ام از توانمندی های فکری و اجرایی 
و ســلامت اعتقادی و مالی زاکانی، انتخاب بنده برای ریاست 
مجلس بود. محمد باقر قالیباف نیز به این توئیت واکنش نشان 
داد و گفــت: به لطف خدا این مجلس، مجلس کار، همکاری و 
برادری در حل مســائل مردم خواهد بود. سید احسان خاندوزی 

دیگــر راه یافته به مجلس یازدهم نیز گفته اســت که مجلس 
قوی بلکه ایران قوی، امروز بیش از گذشته، محتاج است به این 

طرزفکر و این تراز اخلاق./ایرنا

فرمانداری: آلودگی آب شرب اهواز به وبا صحت ندارد
فرمانداری شهرســتان اهواز در اطلاعیه ای آلودگی آب اهواز به 
وبا را تکذیب کرد و خواستار برخورد با عوامل انتشاردهنده این 
مطلب نادرســت شــد. فرمانداری اهواز اعلام کرد: پیرو خبری 
مبنی بر آلودگی آب اهواز به وبا، این موضوع نادرســت اســت 
زیرا آب آشــامیدنی به صورت روزانه توســط عوامل بهداشت 
کنترل می شــود. در این اطلاعیه با تاکید بر اینکه از شهروندان 
گرامی درخواســت می شود به شایعاتی از این قبیل توجه نکنند 
آمده است: فرمانداری اهواز عوامل انتشار دهنده این خبر دروغ 
را که موجب نگرانی مردم شــدند را مورد پیگــرد قانونی قرار 
می دهد. استاندار خوزستان نیز شامگاه دوشنبه در ششمین گفت 
وگوی زنده با مردم استان ضمن رد این شایعه بیان کرد: استان 
خوزستان به دلیل شرایط اقلیمی هرسال در 2 مقطع اردیبهشت 
و آبان با شیوع وبا روبه رو می شود اما هم اکنون هیچ موردی از 

ابتلا به وبا در خوزستان نداشته ایم.

تا اطلاع ثانوی نماز جمعه در مراکز استان ها اقامه 
نخواهد شد

شورای سیاســت گذاری ائمه جمعه کشــور اعلام کرد: مراسم 
عبادی ـ سیاسی نماز جمعه تا اطلاع ثانوی در مراکز استان ها 
اقامه نخواهد شــد و در سایر شهرستان ها و مناطق، تابع تعیین 
و اعلام مصادیق جدید از مناطق ســفید خواهد بود. بر اســاس 
فهرست رســمی و اعلامی از سوی ستاد ملی مقابله با ویروس 
کرونا، در 23 اســتان و 132 شهرستان، مجموعاً 294 نقطه از 
فیوضات معنوی اقامه مجدد نمازهای جماعت در مســاجد بهره 
مند خواهند بود و از این میان، در 180 پایگاه نمازجمعه از تاریخ 

19 اردیبهشت ماه 1399اقامه خواهد شد.

جلایی پور: کارگزاران یک تشکل سیاسی دونبش است
حمیدرضا جلایی پور، عضو شــورای مرکــزی حزب اتحادملت 
درباره کارگزاران نوشت: کارگزاران یک تشکل سیاسی دونبش 
اســت. یک نبش این تشکل یا خواســت اصلی این تشکل راه 
یافتن به قدرت به هر قیمت و در هر شرایطی است. حتی وقتی 

در راه رسیدن به این هدف کاندیدای اختصاصی شان در تهران 
چندمیلیونی ســه هزار رای می آورد، می گویند اتفاقی نیفتاده و 
شتر دیدی ندیدی! و نبش دوم این تشکل هم از جامعه با دفاع 
از راست ترین سیاست های اقتصادی دلربایی می کند. برای ورود 
به قدرت؛ دبیرکل این حزب، دائم اصلاح طلبانِ »جریان اصلی« 
را تخطئه می کنــد و به اصطلاح موتــور اصلاح طلبان را پیاده 
می کند و وقتی هم موقعیت این تشکل سیاسی در افکارعمومی 
یا در میان چهره های اصلاح طلب »خراب« می شود؛ یکی دیگر 
از اعضــای این حزب به رفوگری حرف های دبیرکل می پردازد؛ 
بدون اینکه مشــی دبیرکل، رســانه ها و شورای مرکزی حزب 
تغییــری کند. کارگزاران متاســفانه در عمل نه عدالت را جدی 
می گیرد و نه دموکراســی را. اگر جای اعضای کارگزاران بودم؛ 
به جای اینکه دغدغه کل جبهه اصلاحات را داشته باشم و دائم 
برای این جبهه نســخه بنویسم، از اصلاح حزب خودم شروع  و 
فکــری به حال این وضعیت »دونبش« این تشــکل می کردم. 
متاســفانه کارگزاران پس از بیست سال هنوز متوجه نشده که 
مهمترین دغدغه جریان اصلاحات در ایران تقویت دموکراسی 
و عدالت در حکمرانی ایران به شــیوه اصلاح طلبانه، تدریجی، 
خشــونت پرهیزانه و قانونی است... متاســفانه تمرکزش صرفا 
بر توسعه است، آن هم بیشتر توســعهٔ اقتصادی/عمرانی و نه 

توسعه ای عادلانه، متوازن، پایدار و همه جانبه.

دانشجویان دستگیر شده شریفی با مجاهدین در ارتباط 
بودند

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی در مورد دانشجویانی 
که به تازگی دســتگیر شــدند گفت: در بازداشت افراد به حرفه 
و شــغل آنها توجه نداریــم  و به اتهامات و اعمــال آنها نگاه 
می کنیم. اســماعیلی افزود: این افراد به گروه های ضد انقلاب 
وصل شدند و با گروهک تروریســتی منافقین ارتباط داشتند و 
به دنبال اقدامات خرابکارانه در کشور بودند که اقدامات ایذایی 
انجام دادند و نتوانستند اقدام خاصی انجام دهند. سخنگوی قوه 
قضائیــه ادامه داد: خانواده یکی از دانشــجویان هم از اعضای 
منافقین بودند. قصد داشتند در شرایط کرونایی کشور با اقدامات 
خرابکارانه غائله ای درست کنند. با اقدامات سربازان گمنام امام 

زمان)عج( این دو فرد شناسایی و بازداشت شدند.

منبع : تابناک

جزئیاتی از محاصره ناو آمریکایی توسط قایق های سپاه /جلایی پور: کارگزاران یک تشکل سیاسی دونبش است/مدرک تحصیلی 
تعدادی از منتخبان گیلان مشکل دارد/افشاگری یک کاندیدای ریاست مجلس: تماس گرفتند و کمیسیون تعارفم کردند 

511/1 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای  فاقد سند رسمی . نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 1398۶030۶00۶003119 
هیــات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حــوزه ثبت ملک تربت حیدریه 
تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم عفت کاظمی فرزند محمد به شماره شناسنامه 115۶ 
صادره از علی آباد نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت157/18 متر مربع)یکصد وپنجاه 
وهفت وهجده صدم متر مربع(  قسمتی از پلاکـ 125 فرعی  از اراضی ضیاء الدین سفلی پلاک 12۶ 
اصلی دهســتان اربعه واقع  در خراسان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری 
مع الواســطه از مالکین رسمی محمد اسماعیل ابریشمی ومحمود ابریشمی محرز گردیده است. لذا 
به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 
13 قانــون آئیــن نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصلــه 15 روز از طریق روزنامه محلی و 
کثیرالانتشــار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته 
باشــند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک 
تســلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد 
که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض 
در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نیست. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/1

 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/17
محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زبرخان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ســاختمانهای  فاقد ســند رسمی . نظربه دســتورمواد 1و3موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رســمی مصوب1390/9/20مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک زبرخان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم معصومه قنبری فرزند محمد حســین به 
شماره شناسنامه 393 صادره ازگرگان دریک باب ساختمان به مساحت421/20 مترمربع درقسمتی 
ازپلاک 139-اصلی بخش3 زبرخان واقع دراراضی پیش فروش از محل مالکیت عیســی مرشدلو 
فرزند حســین محرز گردیده است. لذا به موجب ماده3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی 
وســاختمانهای فاقد سندرسمی وماده13آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز 
ازطریق روزنامه محلی/کثیرالانتشار درشهرهامنتشر ودرروستاها رای هیات الصاق تا در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. ودراین صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است وبدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. وصدورسند مالکیت مانع ازمراجعه متضرر به 
دادگاه نخواهدبود .برابر ماده13آیین نامه مذکور پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب 
را در اولین آگهی نوبتی وتحدید حدود بصورت همزمان باطلاع عموم می رساند ونسبت به املاک 
 درجریان ثبت وفاقد سابقه تحدیدحدود واحدثبتی آگهی تحدید حدود را بصورت اختصاصی منتشر

 می نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1399/2/2 

 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/17
سید حسن پورموسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک زبرخان

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد سند رســمی . برابر رای شــماره 1398۶030۶271004359 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 
پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای جعفر زهانی فرزند غلامحســین به شماره شناسنامه5970 
صادره ازمشهد درسه دانگ مشاع از ششدانگ یک  باب  خانه به مساحت 12۶ متر مربع پلاک ۶ فرعی از 
۶1 اصلی بخش 9مشهد واقع در خیابان فروزان فر) بابا نظر20( فروزان فر 75و77 پلاک573 اعیان متعلق 
به خود متقاضی وعرصه موقوفه کربلایی حســن وآقا میرزا محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. م.الف829
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/2   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/17

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد
511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 1398۶030۶271004357 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد زهانی فرزند غلامحسین به شماره شناسنامه 0922455147صادره 
از مشهد درسه دانگ مشاع از ششدانگ اعیان یک باب خانه به مساحت 12۶ متر مربع قسمتی از پلاک ۶ 
فرعی از ۶1 اصلی بخش 9  واقع در خیابان فروزان فر ) بابانظر20( فروزان فر75و77 پلاک 573 اعیان متعلق 
به خود متقاضی وعرصه موقوفه کربلایی حســن وآقا میرزا محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. م.الف827
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/2   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/17

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد
511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد سند رســمی . برابر رای شــماره 1398۶030۶2710037۶0 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای عبداله محمودی فرزند غلامرضا به شماره شناسنامه 22صادره از 
تربت جام در ششدانگ اعیان  یک باب خانه به مساحت 105 متر مربع قسمتی از پلاک ۶0 اصلی بخش 9  
واقع در پنج تن خیابان دهخدا شمالی بین 21و23 پلاک 333 اعیان متعلق به خود متقاضی وعرصه موقوفه 
کربلایی حســن دربان محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف835

تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/2 
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/17

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک گناباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای  فاقد سند رسمی . 1ـ نظر به دستور مواد 1 و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 1398۶030۶013001985 
مورخ1398/10/1 هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
گناباد تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم معصومه پاکروان نوقابی فرزند  محمد مهدی در 
ششدانگ یک باب منزل به مساحت354/۶9 متر مربع از پلاک  شماره  2۶4فرعی از 4 اصلی واقع 
در اراضی نوقاب بخش یک حوزه ثبت ملک گناباد خریداری شده  از ورثه مرحوم محمد شمشیری 
نوقابی مالک رســمی محرز گردیده است، لذا به موجب ماده 3 قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 
15 روز از طریق این روزنامه و محلی / کثیرالانتشــار در شــهرها منتشر و در روستاها رای هیات 
الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار 
اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع 
ملک تسلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت 
محل تحویل دهد ک در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در 
صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه 
عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/2 . تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/17
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511/7اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک گناباد
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای  فاقد سند رسمی . 1ـ نظر به دستور مواد 1 و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 1398۶030۶01300242۶ 
مورخ1398/12/5 هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
گناباد تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای عبدالحسین حسن زاده فرزند اسداله در ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت 98۶/93متر مربع از پلاک  شماره 3878 فرعی از 3 اصلی 
واقع در اراضی قصبه شــهر بخش یک حوزه ثبت ملک گناباد خریداری شده مع  الواسطه از خانم 
حلیمه کاظمی مالک رسمی محرز گردیده است، لذا به موجب ماده 3 قانون  تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به 
فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی / کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات 
الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار 
اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع 
ملک تسلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت 
محل تحویل دهد ک در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در 
صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه 
عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/2 . تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/17
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مفقودی
 ســند کمپانی و کارت خودرو  ســواری پراید مدل 1377 به شــماره پلاک 393 ج 24 ایران 84 
شماره موتور 00072717 شماره شاسی S14122775۶2010 به نام خدابخش اشرفا مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط میباشد.


